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Жаңа Үкіметтің алғашқы 
кеңейтілген отырысын бастай-
мыз. Ең алдымен, Пре-
мьер-Министр Олжас Абайұлы
Бектеновті осы жоғары лауа-
зымға тағайындалуымен құт-
тықтаймын. Үкімет табысты 
жұмыс істейді деп сенемін. 
Бүгін біз былтыр атқарылған 
жұмысты қорытындылаймыз. 
Сондай-ақ алдағы кезеңнің   бас-
ты міндеттеріне тоқталуымыз 
керек.

Жалпы, өткен жылы эконо-
микамыз 5,1 пайызға өсті. Ең 
бастысы, еліміздің даму қарқы-
ны бәсеңдеген жоқ. Алдыңғы 
Үкімет осы бағытта біраз жұ-
мыс істеді. Кеше мен бұрынғы 
Премьер-Министр Әлихан 
Смайыловқа алғысымды біл-
дірдім.

Бірақ қазір жайбарақат оты-
руға болмайды, себебі алды-
мызда ауқымды жұмыс тұр. 
Сондықтан Үкіметтің жұмы-
сына жаңа серпін беру қажет. 
Негізгі мақсат – баршаңызға 
белгілі.

Біз 2029 жылға қарай эко-
номикамыздың көлемін 450 
миллиард долларға жеткізуіміз 
керек. Яғни, нақты меже бар. 
Енді тек жұмыс істеу қажет. 
Бұл – еліміздің жалпы ішкі өнімі 
жыл сайын кемінде 6 пайызға 
өсуі керек деген сөз. Сондай-ақ 
макроэкономикалық көрсет-
кіштермен қатар халықтың 
нақты табысы да қарқынды 
түрде артуы керек. Бұл – өте 
маңызды міндет. Бір сөзбен 
айтқанда, бізге, шын мәнінде, 
сапалы даму қажет. Сондықтан 
әрбір қадамды жан-жақты, 
мұқият ойластырып, батыл 
әрекет ету керек.

Алдағы міндеттерді орын-
дау үшін Үкіметке де, әкімдік-
терге де тиісті құзырет беріл-
ген. Алайда бұл мүмкіндіктер 
көп жағдайда дұрыс қолданыл-
май жатады. Соның кесірінен 
реформаларды жүзеге асыру 
қарқыны бәсеңдеп кетті. Мұн-
дайды доғару қажет.

Мемлекеттік органдар ара-
сында өзара келісу мен талқы-
лау жұмысы аяқталғанша, 
кез келген бастаманың негізгі 
мән-маңызы да өзгеріп кетеді. 
Бюрократияны тоқтату қа-
жет, бізге нақты нәтиже керек. 
Үкімет пен әкімдер жұмыс істеу 
тәсілін түбегейлі өзгертуге 
тиіс. Жұмыс барысында жүйелі 
ұстаным болуы қажет. Мәсе-
лені жедел шешумен қатар, 
экономиканың ұзақмерзімді 
дамуын қамтамасыз ету өте 
маңызды.

Қазіргі жағдайда эконо-
микамыздың мейлінше еркін 
дамуына мән беруіміз қажет. 
Елімізді дамудың жаңа беле-
сіне шығарамыз десек, бұл 
жұмысты жедел және дәйек-
ті түрде жүргізген жөн. Мен 
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былтырғы Жолдауымда жаңа 
экономикалық саясаттың негізгі 
бағыттарын айқындап бердім. 
Сондықтан бүгін мен қазіргі эко-
номикалық ахуалға қатысты 
өзекті мәселелерге тоқталамын.

БІРІНШІ. Бюджет және са-
лық саясатының тиімділі-
гін барынша арттыру қажет. 
Соңғы бес жыл ішінде бюджет 
тапшылығы 11 триллион теңге-
ден асып кетті. Сондықтан бюд-
жетті тиімді басқару және оның 
өлшемдерін неғұрлым дұрыс 
болжау Үкіметтің алдында тұрған 
басты міндет болып қала береді.

Қаржы  министрлігі  былтырғы
табыс жоспарын алдын ала 
төленген осы жылдың салықта-
ры есебінен орындағаны белгілі. 
600 миллиард теңге көлемінде 
қосылған құн салығын қайта-
ру уақытша тоқтатылды. Демек 
бюджет мәселелері бизнестің 
айналымдағы қаражаты есебі-
нен шешілді.

Әлі шешімін таппаған тағы бір 
мәселе – бюджетті бөлу тәртібі. 
Ол экономикалық белсенділікті 
арттыруға бағытталмаған. Қара-
жат күнделікті мәселелерді ше-
шуге жұмсалады, стратегиялық 
мақсаттар соның көлеңкесінде 
қалады. Үкімет шығыстардың 
экономикалық пайдасы барын-
ша жоғары болуына баса мән 
бере отырып, оның нақты ба-
сымдықтарын айқындауы керек.

Енді бюджеттің кіріс бөлігіне 
келейік. Қазір жаңа Салық ко-
дексі әзірленіп жатыр. Бұл құжат 
инвесторларға қолайлы жағдай 
жасау мен бюджетке қажетті 
көлемде қаржы түсірудің ара-
сында көкейге қонымды теңгерім 
болуын қамтамасыз етуі керек. 
Алайда бизнес қауымдастығын-
да бұл құжат, ең алдымен, салық 
мөлшерлемесін өсіруді көздей-
ді деген пікір қалыптасып отыр. 
Қазақстанда түпкі мәні өзгеріп 
кеткен қосылған құн салығының 
өзін реформалау қажет. Оны 
12 пайыздан 16 пайызға дейін 

көтеру мәселені шешпейді. Са-
рапшылар қосылған құн салығын 
көтеру көлеңкелі экономиканың 
үлесін арттырып, инфляцияның 
өсуіне әкеп соқтыруы ықтимал 
деп орынды пікір білдіріп жатыр. 
Бұл қадам еліміздің  инвестиция-
лық тартымдылығына да кері 
әсер етуі мүмкін.

Бұрынғы Үкімет Ұлттық қор-
дан бөлінетін трансферттің ор-
нына салықты көтеріп, қазынаға 
қосымша қаржы түсіреміз деген 
уәжді алға тартатын. Жаңа Са-
лық кодексін әзірлеу барысы-
на Мемлекет басшысы ретінде 
менің көңілім толмайды. Алды-
мызда ұлттық экономиканы са-
палы әрі қарқынды дамыту деген 
өте маңызды міндет тұрғанын те-
рең түсіну қажет.

Табыс пен мүлікке салық са-
лудың жаңа жүйесін енгізбесек, 
кәсіпкерлерді табысын қалтаға 
баспай, бизнесін дамыту үшін 
жұмсауға ынталандырмасақ, 
арнайы салық режимдерін өз-
гертпесек, бұл міндетті орындай 
алмаймыз. Сондықтан Салық 
кодексі секілді стратегиялық 
маңызы бар құжатты әзірлеуге 
осы сала мамандарынан бөлек 
экономистер мен бизнес өкілдері 
жұмылдырылуы қажет. Әрине, 
бюджет қоржынын толтыру мін-
детін ұмытуға болмайды. Эко-
номика неғұрлым қуатты болса, 
соғұрлым көп салық түседі деген 
қағидатты берік ұстану керек.

Салықты жайдан жай көбейте 
салуға болмайды. Ең алдымен, 
салық салу жүйесін реттеп, 
оны жетілдіру қажет. Сондай-ақ 
көлеңкелі экономиканы барын-
ша азайту керек. Яғни, салық 
жүйесін басқару жұмысы дұрыс 
жолға қойылмаса, ең озық деген 
салық саясатының өзі тиімсіз бо-
лып шығады.

Үкімет салық жеңілдіктерін бе-
рудің ашық әрі нақты ережелерін 
әзірлеуге тиіс. Қаржы министрлі-
гінің мәліметі бойынша жеңілдік 
берудің салдарынан жыл са-

йын бюджетке орташа есеппен 
7 триллионға жуық теңге кем 
түседі.

Мен салық жеңілдіктерін 20 
пайызға азайту туралы тапсыр-
ма бердім. Бірақ әлі күнге дейін 
орындалған жоқ, тіпті, мәселені 
шешу жолдары да әзір емес. Мик-
ро және шағын кәсіпкерлік үшін 
еңбекақы төлеу қорынан бір рет-
тік төлем жасауды енгізу ісі де 
аяқсыз қалды. Бұл норманың 
енгізілгеніне бір жылдан асты. 
Уәкілетті органдар жұмыстың 
табысты атқарылғаны туралы 
есеп берді. Ал бизнес өкілдері 
бұрынғысынша салық пен жар-
наны бюджеттік емес қорларға 
жеке-жеке төлеуді жалғастырып 
жатыр.

Бір жағынан, орта бизнеске 
нақты қолдау көрсету мәселе-
сіне айрықша мән беру керек. 
Мысалы, көп жағдайда бизнесті 
қолдан ұсақтап жатады. Кәсіп-
керлерді тиісті санатқа бөлу 
әдістемесі дұрыс жолға қойыл-
маған. Мемлекеттік сатып алу 
және мемлекеттік қолдау шара-
ларын ұсыну кезінде орта биз-
неске басымдық берілуі керек. 
Осы мәселелерді міндетті түрде 
шешу қажет. Бизнеске әкімшілік 
қысым көрсетуді азайту керек, 
соның ішінде реттеу қағидатын 
қолдану арқылы ықпал етуді 
доғарған жөн. Тоқетерін айтсақ, 
осы салаға сапалы өзгеріс жасау 
керек.

Тағы бір мәселе. Салық жүй-
есін толық цифрландыру қажет. 
Бұл сала цифрлық тәсілдерді, 
әсіресе, жасанды интеллектіні 
қолдану жағынан ең алдыңғы 
шепте болуға тиіс. Қысқасы, 
атқаратын жұмыс – ауқымды.

Мемлекеттік кірістер коми-
тетінде 2000-2014 жылдары іске 
қосылған 14 ақпараттық жүйе 
бар. Олардың көбі кеңінен қолда-
нылмайды. 2021 жылы бұл жүйе- 
лердің бәрі халықаралық қаржы 
ұйымдарының қолдауымен 12 
жыл бойы жасалған жаңа жүйе-

лермен алмастырылуы керек 
еді. Бірақ қаражат игерілгеніне 
қарамастан, еш нәтиже жоқ. Ве-
домствоның барлық ақпараттық 
жүйесіне тәуелсіз IТ-аудит жүр-
гізуді тапсырамын.

Жаңа Салық кодексін әзірлеу-
мен қатар Мемлекеттік кірістер 
комитетінің жаңа ақпараттық 
архитектурасын қалыптасты-
ру қажет. Жалпы, салық және 
бюджет саласына түбегейлі 
реформа қажет. Соның арқа-
сында мемлекет пен бизнестің 
арасында жаңа қоғамдық шарт 
жасалмақ. Осылайша, ұлттық 
табысты әділ бөлудің пара-
сатты жолы қалыптасады. Бұл 
– Үкіметтің алдында тұрған не-
гізгі басымдық. Жаңарған салық 
және бюджет заңнамасы мен 
жариялаған жаңа экономика-
лық саясаттың берік тұғырына 
айналуы керек.

ЕКІНШІ. Жаңа инвестици-
ялық кезеңді бастау керек. 
Өндіру саласындағы жобалар-
дан түскен пайда қайтадан ин-
вестиция ретінде экономикаға 
салынып жатыр. Тікелей шетел 
инвестициясы, негізінен, осы 
қаражаттың есебінен қамтама-
сыз етіліп отыр.

Негізгі капиталға салынған 
инвестицияның ішкі жалпы 
өнімге шаққандағы үлесі азайып
барады. Бұл күрделі жағдай 
деуге болады. Себебі экономи-
каға жеткілікті қаражат салын-
бай жатыр. Соның салдарынан 
алдағы жылдары елдің даму 
қарқынын сақтап тұрудың өзі 
қиын болуы мүмкін. Сондықтан 
ішкі және сыртқы инвестиция-
ны айтарлықтай көбейту керек. 
Бұл – жаңадан құрылған Инве-
стициялық штабтың негізгі мін-
деті. Штаб елге инвестиция тар-
туға қажетті біртұтас экожүйе 
қалыптастыруы керек. Даму ин-
ституттарының жұмысын жан-
дандырып, бизнес өкілдерімен 
тиімді диалог жүргізуге тиіс. 
Шетелдегі мекемелердің, орта-
лық пен аймақтардың арасында 
тығыз байланыс  орнату қажет. 
Ең   бастысы,    Инвестициялық 
штаб қажетті шешімді дер кезін-
де қабылдауы керек.

Инвесторларға, мысалы, 50 
миллион доллардан көп қаржы 
салуға дайын ірі компанияларға 
«бір терезе» қағидасымен жан-
жақты қолдау көрсеткен жөн. 
Сонымен қатар жобалардың 
іске асырылуын қадағалайтын 
тиімді мониторинг жүйесін іске 
қосу керек.

Мемлекеттік органдар пай-
дасы жоқ презентациялар мен 
іс-шаралар өткізумен әуестен-
беуге тиіс. Мекеме басшыла-
рының шетелге жасаған әрбір 
іссапары нақты нәтиже беруге 
тиіс. Сапар қорытындысы бо- 
йынша Үкімет басшылығына, 
қажет болған жағдайда, Прези-
дентке есеп берілуі керек.

(Жалғасы 2 бетте)
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іске асыруға қатысты кедер-
гілер, әсіресе, аймақтарда жиі 
болып тұрады. Әкімдер инвести-
ция тартудың орнына ескі әдет-
ке салып, бюджет қаражатына 
сеніп отырады. Ал аймақтарға 
барып, жұмыс істегісі келетін ин-
вестор көптеген тосқауылға тап 
болады.

Жергілікті билік көп жағдайда 
ешқандай әрекет жасамайды не 
болмаса инвесторды әуре-сар-
саңға салады. Соның кесірінен 
кәсіпкер жобасын кейінге шеге-
реді немесе біржола тоқтатуға 
мәжбүр болады.

Аймаққа жеке инвестиция 
тарту әкімдердің ең басты мін-
детінің бірі болуы керек. Жал-
пы, барлық мемлекеттік орган 
ел экономикасына мейлінше 
көбірек инвестиция тартуға баса 
мән беруге тиіс. Бұл – негізгі ба-
сымдық, олардың жұмысы да 
соған сәйкес бағалануы керек.

Мәселе штат санын көбейтіп, 
жұмыс тобын құрып, жаңа тұжы-
рымдама жазуда емес. Бұл, ең 
алдымен, мемлекеттік аппа-
раттың жұмыс істеу тәсілін өз-
гертетін нақты реформа. Соны 
дұрыс түсіну қажет.

Біз жарты жылдың нәтижесі 
бойынша Инвестициялық штаб- 
тың жұмысын қорытындылай-
мыз. Әрбір министр мен әкімнің 
осы бағытта атқарған жұмысына 
нақты баға береміз. Талап қатаң 
болады.

Елімізге ауқымды инвести-
ция тартудың тағы бір маңызды 
шарты – Ұлттық инфрақұрылым 
жоспары. Бұл құжат сапалы 
әзірленуге тиіс. Ойға келгеннің 
бәрін бір құжатқа жинақтап, со-
сын бюджеттен қаржы бөлінбеді 
деп сылтау айту – қолыңнан түк 
келмейтінін мойындау деген сөз. 
Үкіметке Инфрақұрылым жоспа-
рын қайта қарауды тапсырамын.

Негізгі басымдықтарды ай-
қындап, стратегиялық маңызы 
бар жобаларға жеке инвести-
ция тарту мәселесін мұқият ой-
ластыру керек. Тек аса қажет 
болған жағдайда ғана қаржылай 
қолдау шараларын қарастырған 
жөн.

Елден заңсыз шығарылған 
активтерді  қайтару  инвестиция-
ның тағы бір қайнар көзі бо-
луға тиіс. Мен бұл шаруаның 
бағыт-бағдары туралы бірнеше 
рет айтқан болатынмын. Биз-
нес өкілдерімен кездесулерде 
де осы мәселеге тоқталдым. 
Уәкілетті құрылымдар жұмысты 
жандандыруы керек. Түскен қа-
ражатты еліміз үшін маңызы зор 
жобаларды жүзеге асыруға пай-
далану қажет.

Алайда өзге де құқық қорғау 
органдары жүгенсіздікке жол 
бермеуге тиіс. Тағы да ескер-
темін, «шаш ал десе, бас алып», 
асыра сілтемеу керек. Мен мұн-
дай жөнсіз әрекеттің қай-қайсы-
сын да қатаң айыптаймын. Біздің 
басты міндетіміз – кәсіпкер-
лердің еркіндігін шектеу емес, 
керісінше, елімізде бизнеске 
және инвестицияға жайлы орта 
қалыптастыру. Бұл жұмыстың 

әлеуметтік әділдікті қамтамасыз 
ету тұрғысынан айрықша мәні 
бар. Маңызды экономикалық мін-
детті орындауды көздейтін осы 
бастаманы ешкімнің жоққа шыға-
руына жол берілмейді.

ҮШІНШІ. Мемлекеттік сатып 
алу, мемлекет пен жекеменшік 
серіктестігі, құрылыс саласын 
реттеу жүйесін реформалау 
қажет. Бұл жұмыс инвестиция 
тарту және бюджет қаражатын 
тиімді пайдалану ісіндегі рефор-
малармен барынша үйлесіп, оны 
толықтыра түсуге тиіс.

Қазір Мәжілісте мемлекеттік 
сатып алу туралы заң жобасы 
қаралып жатыр. Бұл құжатты 
пысықтап, жетілдіру қажет. Пар-
ламент депутаттарынан осыған 
ерекше мән беруді сұраймын. Ең 
алдымен, аудиторлардың қыз- 
метін реттеу керек. Осы орайда 

әркімнің заң нормаларын өз қала-
уына қарай икемдеп, түсіндіруіне 
жол  беруге  болмайды. Бұл – та- 
уар, жұмыс және қызмет ұсы-
нушыларға қойылатын та-
лаптарға да қатысты мәселе. 
Олардың белгіленген мерзімді 
бұзғаны және жұмысты сапасыз 
орындағаны үшін жауапкершілігін 
күшейту қажет. Мұның, әсіресе, 
құрылыс саласы үшін маңызы 
зор.

Мемлекеттік сатып алу туралы 
жаңа заң ЕРС шарттарын қолда-
на отырып, инфрақұрылым жо-
баларын толық жүзеге асыруға 
мүмкіндік беруге тиіс. Бұл ретте 
ЕРС шарттарын жасауға дайын-
дық шараларының мерзімі қысқа 
болуға тиіс. Сонда әкімдіктер ба-
сымдық берілген әрі шұғыл жү-
зеге асырылуға тиіс жобаларды 
тездетеді.

Мемлекет пен жекеменшіктің 
серіктестігін дамыту үшін біраз 
шаруа атқарылды. Бірақ нәтижесі 
әлі де мардымсыз. Қазір мұндай 
жобалар, негізінен, әлеуметтік 
салаға енгізіліп жатыр. Бұл сала-
дан көп табыс түспейтіні белгілі. 
Ашығын айтқанда, біз нысандар-
дың құрылысына бөліп төлеу 
арқылы қаржы құйып отырмыз. 
Мемлекет үшін мұндай тәсіл, 
әрине, тиімсіз. Жалпы, осы са-
ладағы нормалар мен рәсімдер 
жеке бизнеске салмақ салады не 

болмаса инвесторға өте тиімді 
болғанымен, мемлекетке пайда 
әкелмейді. Бір сөзбен айтқанда, 
теңгерімді, яғни балансты сақтау 
керек, мемлекет пен инвестор-
дың мүддесі бірдей ескерілуі 
қажет. Бірақ бізде мемлекет пен 
жекеменшік серіктестігі жеке жо-
баларды бюджеттен астыртын 
қаржыландыратын тәсілге айна-
лып кетті.

Мемлекет пен жекеменшік 
серіктестігі жүйесін қайта құруға 
қатысты жұмыс баяу жүріп жа-
тыр. Әзірге нақты нәтиже жоқ. 
Үкімет осы мәселені ретке келтіру 
қажет.

Ешқандай жаңалық ойлап та-
будың қажеті жоқ. Оған әлемде-
гі озық тәжірибені пайдаланып, 
уақыт тезінен өткен тәсілдерді 
ұсына алатын халықаралық ұйым-
дарды тартқан жөн. Бұл мәселені 

шұғыл шешу керек.
Елімізді экономикалық-әле-

уметтік дамыту ісінде маңызды 
рөл атқаратын құрылыс сала-
сының тиімсіз басқарылуы өте 
өзекті мәселе болып тұр. Мыса-
лы, жобалардың құнын сметалық 
есептер арқылы анықтау әдісте-
месі әлемдік стандарттарға сай 
емес. Инвесторлар уақытын, 
қаражатын және жұмысқа деген 
құлшынысын жоғалтып, ақыры 
құрылысқа рұқсат беретін құжат-
тар көп талап етілмейтін елдерге 
кетіп қалады. Үкімет халықаралық 
тәжірибені негізге ала отырып, 
инвесторлар үшін жобалық-сме-
талық құжаттарды бекіту тәртібін 
барынша жеңілдету керек.

Өздеріңізге мәлім, мен осы-
дан бір жарым жыл бұрын әлем-
дегі озық тәжірибеге сай келетін 
Қала құрылысы туралы кодекс 
әзірлеуді тапсырдым. Бірақ менің 
атыма бірқатар сарапшылар мен 
кәсіпкерлерден өтініштер келіп 
жатыр. Олардың айтып жатқан 
шағымдары мынадай: қазіргі Ко-
декстің жобасы қойылған талапқа 
сай келмейді, бұрыннан бар нор-
малар ұсынылған, жаңа тәсілдер 
мен шешімдер жоқ. Сондықтан 
Кодекстің жобасын қайтадан 
мұқият қарап, жетілдіру қажет.

Қазір құрылыс саласында са-
раптама жасауды мемлекеттің 
иелігіне қайтару мәселесі қызу 

талқыланып жатыр. Азаматтар-
дың қауіпсіздігін қамтамасыз 
ету – ең басты міндет. Құрылыс 
сапасына жасалатын бақылауды 
міндетті түрде күшейту керек. 
Бұл – анық дүние. Алайда мем-
лекет осы нарықты түгел ием-
деніп алмауы қажет. Шынайы 
бәсеке болуға тиіс. Үкімет бар-
лық тараптың мүддесін ескеруі 
керек.

Бұл салада үлескерлік 
құрылысқа, ғимараттардың 
заңсыз әрі орынсыз салынуы-
на, мүлік иелерінің бірлестігін 
реформалауға қатысты қорда-
ланған мәселелер бар. Азамат-
тар үнемі шағымданып жатады. 
Алайда құзырлы органдар әлі 
күнге дейін тиісті шара қолдан-
бай отыр. Үкімет бұл мәселе 
бойынша жыл соңына дейін 
нақты шешім қабылдауы керек.

Тағы бір өзекті мәселе – 
сыбайлас жемқорлық. Бұл – 
құрылыс саласын ғана емес, 
жалпы экономиканы дамытуға 
тосқауыл болатын фактор. Сы-
байлас жемқорлыққа қарсы 
жаппай күресу қажет. Мен бұл 
туралы үнемі айтып жүрмін. Осы 
бағытта біраз жұмыс жасалды, 
нәтиже де бар. Бірақ солай екен 
деп, босаңсуға болмайды. Жұ-
мысты жалғастыру қажет. Әсіре-
се, цифрландыруды белсенді 
түрде қолдану керек.

Қазір құрылыс саласында 
бірнеше ақпараттық жүйе бар. 
Осындай тәсілдер арқылы бөлін-
ген қаражаттың мақсатқа сай 
жұмсалуын қамтамасыз ету қа-
жет, яғни барынша ашық және 
қатаң бақылау болуға тиіс. Бұл 
– өте маңызды мәселе. Себебі 
қаржының ұрлануы, ең алдымен, 
құрылыстың сапасына әсер етеді 
және бюджетке қосымша салмақ 
салады.

Ақшаға цифрлық теңге 
арқылы ен салу және оны қа-
дағалау, басқаша айтқанда, «ақ-
шаны бояу» бюджет қаражаты-
ның жұмсалуын бақылайтын өте 
маңызды тетік болуы мүмкін. Бү-
гінде цифрлық валютаны қолда-
нуға қатысты пилоттық жобалар 
тиімді жүзеге асырылып жатыр. 
Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
іс-қимыл агенттігіне Үкіметпен 
және Ұлттық банкпен бірлесіп, 

осындай жобалардың ауқымын 
кеңейтуді, оның ішінде құрылыс 
саласына барынша енгізуді 
тапсырамын.

ТӨРТІНШІ. Экономиканы 
кешенді түрде ырықтандыру 
үшін жүйелі шаралар қабыл-
дау қажет. Бұл – мемлекет-
тің экономикалық үдерістерге 
шамадан тыс араласуынан 
біртіндеп бас тартуға мүмкіндік 
беретін өте маңызды реформа. 
Мысалы, отын-энергетика на-
рығындағы бағаны шектен тыс 
реттеу мұнай өндірісін төмен-
детіп, өнім тапшылығын туын-
датты. Үкімет бұл жағдайдан 
тиісті қорытынды жасады, аху-
ал біртіндеп түзеліп жатыр.

Сонымен бірге ұялы байла-
ныс нарығында олқылықтар 
көп. Қызмет сапасын әлі де 
жақсарта түсу керек. Мемле-
кеттің үлесін біртіндеп азайтып, 
басы артық шектеу және реттеу 
шараларын алып тастау қажет. 
Бұлар экономиканың барлық 
саласына қатысты маңызды 
міндеттер.

Бақылаусыз монополияны, 
ресурстарды әділетсіз бөлуді, 
бәсекенің заңсыз тәсілдерін 
қолдануды түбірімен жою қа-
жет. Жекешелендіру тиімді жүр-
гізілген жағдайда ғана экономи-
каның барынша еркін дамуына 
жол ашылады. Бұл мәселе бой-
ынша көптеген жоспар жасал-
ды. Дегенмен, «баяғы жартас – 
сол жартас» күйінде қалып тұр. 
Себебі бұл жоспардың бәрі құр 
тізім ретінде әзірленді. Онда 
мүлікті иеліктен шығару қажет-
тігіне талдау жасалған жоқ, же-
кешелендірудің нақты шартта-
ры да анықталмаған.

Жекешелендірілетін кәсіпо-
рындар туралы ақпарат қол-
жетімді емес. Жекешелендіру 
тәсілін таңдау тәртібі де толық 
реттелмеген. Бұл жағдай сы-
байлас жемқорлық қаупін туын-
датады. Үкіметке мемлекеттік 
меншік тізілімін қайта қарауды 
және жекешелендіру үдерісінің 
әдіс-тәсілін нақтылауды тапсы-
рамын.

Ұлттық компанияларды IPO-
ға шығару мәселесін қайта 
қарау өте маңызды. Бұл істе 
негізгі мақсат – мемлекеттік 
активтердің тиімділігін артты-
ру. Корпоративтік басқарудың 
заманауи әдіс-тәсілдерін енгізу 
қажет. Сол арқылы компания-
лардың барынша ашық қызмет 
етуін қамтамасыз етуге болады. 
Үкімет алдағы екі жылда акция-
ларының едәуір бөлігі IPO-ға 
шығарылатын ірі нысандардың 
нақты тізімін жасауға тиіс.

Тағы бір маңызды мәселе. 
Квазимемлекеттік секторда 
ауқымды реформа жасау қажет. 
Қай жерде мемлекеттің үлесі 
сақталуы керек, қай тұста бәсе-
кені дамыту қажет деген мәсе-
лені біржола шешіп алған жөн. 
Әсіресе, «Самұрық-Қазына» 
қорына кіретін компаниялар-
да мемлекеттің үлесі басым. 
Сондықтан жұмысты солардан 
бастау керек. Қорды түбегейлі 
сауықтыру үшін жүйелі әрі тың 
шаралар қажет. Негізгі мақ-
сат – инвесторлармен бірлесе 
отырып, ірі жобаларды кеңінен 
жүзеге асыру арқылы Қордың 
экономикалық құнын арттыру.

(Жалғасы 3 бетте)
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Президент  Қ.Тоқаевтың үкімет отырысында сөйлеген сөзі
Үкіметке бір ай ішінде Страте-

гиялық жоспарлау және рефор-
малар, Бәсекелестікті қорғау 
және дамыту агенттіктерімен 
бірлесе отырып, Экономика-
ны ырықтандыру (либерали-
зация) туралы Жарлықты әзір-
леуді тапсырамын. Құжатта үш 
бағытқа баса мән берілуі керек: 
нарықтағы бәсекені арттыру, 
жекешелендіруді тиімді жүргізу 
және квазимемлекеттік сектор-
ды реформалау мәселелері.

БЕСІНШІ. Еліміздегі өн-
дірістің дамуына тың серпін 
беру қажет. Баршаға түсінікті 
және тиімді индустрия саяса-
тын жүргізу үшін былтыр жеке 
министрлік құрылды. Содан бері 
біраз уақыт өтті, енді жұмыстың 
нәтижесін көрсету керек. Министр-
лік саланың даму бағдарын 
анықтап, инвесторларға жол 
көрсетуі керек. Озық технологи-
яны қолданатын жаңа өндірістер 
ашу қажет. Алайда нақты шара-
лар мен әдіс-тәсілдер дайын 
емес. Өндірістің дамуына серпін 
беретін жобалардың тізімі бар, 
дегенмен, бұл жұмыс та толық 
аяқталмаған.

Бұл өндірістер экономика 
құрылымын өзгертуге, еліміздің 
мықты өнеркәсіптік негізін қалау-
ға және технологиялық өсімді 
қамтамасыз етуге тиіс. Әзірге 
мұның ешқайсысы іске асқан 
жоқ. Көптеген жобаны қаржы-
ландыру көздері айқындалған 
жоқ.

Мемлекет  болашақта  еліміз-
дің экономикалық өркендеуіне 
негіз болатын ауқымды әрі инно-
вациялық жобаларды бірінші ке-
зекте қолдауы қажет. Осы тұста 
жұмыс істеп тұрған өндірістерді 
жаңғыртумен қатар, еліміз үшін 
мүлде жаңа өндіріс орындарын 
ашуға баса мән беру керек.

Үкімет халықаралық қаржы 
институттарымен, трансұлттық 
корпорациялармен және отан-
дық кәсіпкерлермен арадағы 
сындарлы диалогты нығайта тү-
суі қажет. Жалпы, еліміздің бола-
шақтағы индустриялық келбеті 
қандай болады, қандай кәсіпо-
рындар маңызды рөл атқарады 
деген сауалдарға жауап болуға 
тиіс. Яғни, уақыттың талабына 
сай белсенді жұмыс істеу керек.

Келесі маңызды міндет бұл 
– қазіргі өндіріс орындарын тү-
бегейлі жаңғырту мәселесі. Бұл 
жұмысты, ең алдымен, әбден 
тозған металлургия комбинат-
тарынан бастау керек. Өйткені 
ондағы жағдай өте нашар деуге 
болады. Себеп – бәрімізге бел-
гілі. Өндірісті дамытуға және 
жаңғыртуға қажетті инвестиция 
салынбайды. Соның салда-
рынан дайын өнімнің қосылған 
құны төмендейді, сапалы жұмыс 
орындары азаяды.

Бұдан бөлек, өндірістің техни-
калық жағдайына да қатаң бақы-
лау жасап отыру қажет. Кейбір 
инвестор тапқан табысын тек 
қалтаға басқанды жөн көреді. 
Еңбек қауіпсіздігі, экология, өн-
дірісті жаңғырту сияқты маңыз-
ды мәселелерге мүлде назар ау-
дарылмайды. Мұндай жағдайға 
бәріміз куә болдық. Сондықтан 

менің тапсырмаммен Қарағанды 
комбинаты ұлттық инвесторға 
берілді. Оған берілуінің басты 
себебі – инвестордың кәсіпорын-
ды кешенді түрде жаңғыртамын 
деген ниетінің болуы. Өндірістің 
жұмысын тоқтатпау және апатты 
жағдайға жол бермеу үшін кен 
орнын дереу қалпына келтіру, 
өндірістік қауіпсіздікті күшейту, 
материалдық-техникалық базаны 
жаңарту керек.

Сондай-ақ жаңа өндірістер 
ашып, қосылған құны жоғары 
тауарлар шығару үшін ауқымды 
инвестиция тартқан жөн. Жоға-

ры технологиямен сапалы құрыш 
құю тәсілін меңгеру керек. Мұн-
дай өнімдер көлік жасау өнер-
кәсібіне және басқа да салаларға 
қажет. Алдағы бес жылда кәсіпо-
рын өндіріс қарқынын барынша 
арттырып, ТМД-да көш бастап 
тұрған металлургия комбинатта-
рының қатарына қайта қосылуы 
керек.

Келесі маңызды міндет. Ин-
дустрия саласында мықты орта 
кәсіпкерлікті қалыптастыру қажет. 
Мен осы мәселені бірнеше рет 
көтердім. Алайда әлі күнге дейін 
жүйелі жұмыс жоспары жасалған 
жоқ. Қандай басымдықтар болуы 
керек, кәсіпкерлерге қандай қол-
дау көрсетіледі деген сұрақтар-
дың жауабы әзірге белгісіз.

Жалпы, елімізде заманға сай 
жаңа өндірістер ашуға мүмкіндік 
жетеді. Мысалы, ірі мұнай-газ 
және тау-кен компаниялары жер 
қойнауын игеру кезінде озық тех-
нологияны пайдалана отырып, 
ұлттық экономиканың құрылы-
мын өзгертуге тиіс.

Елімізде жол және құрылыс 
техникасын, энергетика сала-
сына, суару жүйесіне қажетті 
құрал-жабдықтар мен басқа да 
көптеген дайын өнім шығаруға 
болады. Мұндай өндірістерді 
қазірден бастап қолға алмасақ, 
құрал-жабдық импортына толық 
тәуелді болып қалуымыз әбден 
мүмкін. Сондықтан индустриялық 
саясат инфрақұрылымды жаңғы-
рту және минералды-шикізат 
кешенін дамыту жоспарына сай 
жүргізілуі өте маңызды.

Осы орайда еліміз машина жа-

сау саласында біршама табысқа 
жетті. Енді автокөлік құрастыру-
дың анағұрлым күрделі деңгейіне 
біртіндеп көшу керек.

Елімізде өңдеу өнеркәсібінің 
басқа да болашағы зор салала-
рын дамытқан жөн. Сондай-ақ 
ішкі нарықтың сұранысын толық 
өтегеннен кейін бизнесті экс-
портқа шығуға бағыттау қажет. 
Мұндай қадам кәсіпкерлеріміздің 
бәсекеге қабілеті жоғары екенін 
көрсететін болады.

Нақты секторды ұзақ мерзімге 
арналған қаржымен қамтамасыз 
ету – өнеркәсіп саласын қарқын-

ды дамытудың негізгі шарты. 
Бірыңғай жинақтаушы зейнетақы 
қорының активтерін тиімді пай-
далану – осы мәселені шешудің 
бір амалы. Бұл ретте, әрине, мін-
детті түрде зейнетақы жинағы-
ның сақталуын қамтамасыз ету 
керек. Сондықтан экономиканы 
әртараптандыруға және инду-
стрияландыруға ықпал ететін 
жобаларды мұқият іріктеу қажет. 
Экономикалық айналымға түсетін 
зейнетақы активтерін тек қана 
нарық талаптарына сай қолдану 
керек. Бұл мәселеде салымшы-
лар алдындағы жауапкершілік 
өте жоғары. Қажет болса, Үкімет 
бірыңғай зейнетақы салымда-
ры есебінен жүзеге асырылатын 
жобалардың пайыздық өсімін 
субсидиялауға тиіс. Осы маңы-
зды жұмысқа квазимемлекеттік 
құрылымдар сияқты делдалдар-
ды қолдан жасаудың қажеті жоқ. 
Мұндай жағдай бұрын талай рет 
болған. Бұл іске тиісті сарапта-
ма жасай алатын және қажетті 
инфрақұрылымы бар екінші дең-
гейдегі банктерді белсенді түрде 
тарту керек.

Банктерді экономиканың 
нақты секторына қаржы құюға 
ынталандыру керек. Үкімет пен 
Ұлттық банк өзара тығыз ынты-
мақтасып, бұл жұмысты бірлесе 
жүргізуге тиіс. Жалпы, Ұлттық 
банк инфляция үдерісі мен эко-
номиканың өсімін бақылап оты-
руды көздейтін тиімді жалпымем-
лекеттік саясатты ұстануы керек.

АЛТЫНШЫ. Агроөнеркәсіп 
кешенін дамыту және су ресур-
старын үнемдеп пайдалану өте 

маңызды. 
Ауыл шаруашылығының да-

муын тежеп тұрған кедергілерді 
бәріміз білеміз. Басты түйткіл 
– жылдар бойы қажетті қаржы-
ның жеткілікті бөлінбеуі. Инве-
стицияның тапшылығы техника-
ның тозуына, егіннің бітік және 
еңбектің өнімді болмауына әкеп 
соқтырады. Сондықтан ауыл ша-
руашылығына бөлінетін қаржы-
ны барынша, тіпті, мүмкіндік бол-
са, екі есе арттыру қажет. Оған 
бюджеттен ғана емес, басқа да 
қаржы көздерінен, соның ішінде 

екінші деңгейдегі банктерден қа-
ражат тартқан жөн.

Көктемгі егіс науқанына және 
күзгі жиын-терінге жеңілдікпен 
берілетін несиені 1,5 триллион 
теңгеге дейін арттыру керек. Ал 
инвестициялық жобаларға бөлі-
нетін жеңілдетілген несиені 800 
миллиард теңгеге жеткізу қажет. 
Жеңілдікпен лизинг беруге жыл 
сайын кемінде 450 миллиард 
теңге бөлінуге тиіс. Сонда әр 
жыл сайын ауыл шаруашылығы 
техникасының 10 пайызы жаңа-
рып отырады. Бұл шаралар ауыл 
шаруашылығының жалпы өнімін 
2 есе арттыруға жол ашады.

Сондай-ақ минералды тыңай-
тқыш себуді ғылыми негізі бар 
қажеттіліктің тым болмағанда 
жартысына жеткізуге мүмкіндік 
береді. Бір гектар жерден 10 
центнер өнім алу – еліміз үшін 
мақтанатын көрсеткіш емес. Де-
мек Қазақстандағы кәсіпорын-
дарда сапалы тыңайтқыштар 
өндірілгенімен, агрохимия сала-
сында мүлде жұмыс істелмейді.

Мен былтырғы Жолдауымда 
осы салаға қатысты нақты 
тапсырма бердім. Үш жыл ішін-
де агроөнеркәсіп саласындағы 
өңделген өнімнің үлесін 70 пайы-
зға жеткізу туралы міндет қойыл-
ды. Бұл бағытта ауыз толтырып 
айтарлықтай жұмыс жасалып 
жатқан жоқ. Қазіргі таңда тек 
шикізат өндірісіне ғана сеніп оты-
руға болмайды.

Ауыл шаруашылығы өнімін 
өңдеумен белсенді түрде ай-
налысу керек. Үкімет осы мәсе-
леге айрықша назар аударуға 

тиіс. Ауыл шаруашылығымен 
шұғылданам деушілердің са-
нын мейлінше көбейту керек. 
Дақыл түрін көбейтіп, егіннің 
шығымын арттырып жатқан 
диқандарға жан-жақты қолдау 
көрсеткен жөн.

Сондай-ақ бірыңғай жер са-
лығын қолдану мәселесін қай-
та қарастыру қажет. Себебі, іс 
жүзіне келгенде, біраз түйткіл 
бар. Негізгі талап – салық төле-
уді жеңілдету ғана емес. Ең ба-
стысы, шаруалар жерді тиімді 
пайдаланып, барынша мол 
өнім беруге ұмтылуы керек.

Мемлекеттік қолдау шарала-
рын «бір терезе» қағидасымен 
жүзеге асыру қажет, яғни сала-
лық қаржы институттарының 
қызметін бір жерге біріктірген 
жөн.

Аграрлық несие корпора-
циясының әлеуетін арттырып, 
оған әкімдіктердің ауыл ша-
руашылығын субсидиялау құ-
зыретін беру қажет. Ол үшін 
агроөнеркәсіп кешені субъек-
тілеріне жеңілдетілген несие 
және субсидия беру қызмет-
терін бірыңғай цифрлық плат-
формаға біріктіру керек.

Жалпы, агроөнеркәсіп ке-
шеніне ауқымды реформа жа-
салуға тиіс. Нақты айтқанда, 
жаңа технологияларды енгізіп, 
жерді және басқа ресурстарды 
ұтымды пайдаланып, жеңіл-
діктер мен субсидиялардың 
тиімділігін арттыру қажет. Мұ-
ның бәрі, түптеп келгенде, 
ауыл шаруашылығындағы ең-
бек өнімділігін арттырады, яғни 
нақты нәтиже береді.

Су ресурстарының қол-
жетімді болуы – агроөнеркәсіп 
кешенінің тұрақты дамуына 
тікелей ықпал ететін маңыз-
ды фактор. Былтыр Жамбыл 
облысының диқандары су 
тапшылығынан қатты зардап 
шекті. Биыл да құрғақшылық 
болуы мүмкін. Арнайы құрылған 
Су ресурстары және ирригация 
министрлігінің жұмысы әзір-
ге ойдағыдай нәтиже берген 
жоқ. Ал көрші мемлекеттер су 
тапшылығын жою үшін нақты 
мақсат қойып, белсенді жұмыс 
істеп жатыр.

Ал бізде болса, су ресурста-
рын басқару жүйесін дамыту 
тұжырымдамасы тек жақында 
ғана қабылданды. Бұл құжат 
тым ұзақ талқыланды. Ашығын 
айту керек, жағдай өте күрделі. 
Мысалы, еліміздегі суармалы 
жердің 13 пайызында ғана су 
үнемдеу технологиясы бар. 
Әсіресе, Түркістан және Қызы-
лорда облыстарындағы жағдай 
мүшкіл, құрғақшылық қаупі аса 
жоғары. Соған қарамастан, осы 
аймақтарда тиісті жұмыс жүр-
гізіліп жатқан жоқ. Сондықтан 
суды көп қажет ететін дақыл-
дарды азайтып, құрғақшылыққа 
төзімді дақылдарды көбейту ке-
рек, су үнемдейтін технология-
ны енгізу қажет. Ахуалды жақ-
сарту үшін батыл әрекет жасау 
керек.

(Жалғасы 4 бетте).
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Ең алдымен, су үнемдеу тех-
нологиясын кең ауқымда енгіз-
ген жөн. Шыны керек, біз суды 
тым орынсыз жұмсаймыз. «Су-
дың да сұрауы бар». Бүкіл ел 
болып суды үнемдеп пайдалану 
мәдениетін қалыптастыруымыз 
керек. Көрші мемлекеттердің 
тәжірибесін зерттеп, тиімді 
тұстарын алу қажет. Елді сумен 
қамтамасыз ету – аса маңызды 
міндет, ұлттық қауіпсіздік мәсе-
лесі деуге болады. Өнеркәсіп-
те, агросекторда, коммуналдық 
шаруашылықта, жалпы, барлық 
салада суды тиімді пайдалану 
мәселесіне ерекше мән беру 
қажет.

ЖЕТІНШІ. Коммуналдық-э-
нергетикалық секторды 
жаңғырту жұмыстарын же-
делдету керек.

Елді мекендердің тыныс-тір-
шілігіне қажетті барлық жүйе 
үздіксіз жұмыс істеуін қамтама-
сыз ету маңызды. Бұл – Үкімет 
пен әкімдіктердің негізгі мін-
детінің бірі. Алайда жыл сайын 
жылыту маусымында сол бір 
проблемалар қайталана береді. 
Мемлекеттік органдар қателік-
тер мен олқылықтардан сабақ 
алмайды. Соның кесірінен осы 
сала қазіргі мүшкіл халге жетіп 
отыр.

Алматыдағы екінші жылу 
электр орталығындағы бу-газ 
қондырғысының құрылысы со-
зылып кетті. Екібастұздағы бірін-
ші ГРЭС-тің энергоблогын қал-
пына келтіре алмай жүргенімізге 
он жылдан асты (2012 жылдан 
бері). Сондай-ақ Екібастұздағы 
екінші ГРЭС-ті кеңейту және 
күрделі жөндеу жобасы уақтылы 
жүзеге асырылмай жатыр. 
Үкімет, ең алдымен, биыл апат-
ты жағдайдағы 19 жылу орта-
лығын жаңғырту жұмыстарын 
аяқтауға тиіс. Сонымен қатар қу-
аты 700 мегаваттан асатын қо-
сымша қуат көзімен қамтамасыз 
ету керек. Белгіленген мерзімді 
шегеруге болмайды.

Жалпы, еліміз электр, жылу, 
су өндіру және жеткізу қуатының 
тапшылығын сезініп отырғаны 
жасырын емес. Балқаш жылу 
электр орталығы құрылысының 
аяқталмай қалуы, табиғи мо-
нополия субъектілерінің ашық 
жұмыс істемеуі, сондай-ақ тари-
фтердің өсімін қолдан тежеу – 
осының бәрі кезінде жіберілген 
ірілі-ұсақты қателіктердің салда-
ры. Салаға түбегейлі реформа 
жүргізген жөн. Ол үшін жүйелі 
жұмыс атқару қажет.

Ең алдымен, тарифтер ұзақ 
мерзімге белгіленуі керек. Бұл 
межелі уақыт ішінде салынған 
инвестицияны ақтап, ин-
фрақұрылым нысандарын тиісті 
қалыпта сақтауға мүмкіндік бе-
реді. Табиғи монополия субъ-
ектілеріне тарифті белгілі бір 
табыс нормасына сай есептеп, 
бекітуге рұқсат беру қажет.

Тиімді бақылау жүргізу аса 
маңызды. Мұны осы саладағы 
бүкіл үдерісті толық цифрлан-
дыру арқылы ғана қамтамасыз 
етуге болады. Ресурстарды 
есептеу және деректерді онлайн 
режимде беру жүйесін енгізу 
керек. Тарифтерді өсіру тұты-
нушыларға атаулы субсидия 
беру ісімен қатар жүруге тиіс. 
Бұл үдерісті барынша жеңіл-
детіп, автоматтандырған жөн. 
Үкімет елдің коммуналдық-э-
нергетикалық инфрақұрылым 
нысандарын қайта қалпына кел-
тіріп, дамыту үшін нақты кешен-
ді шаралар әзірлеуі керек.

Сонымен қатар әкімдер қала-
ларды абаттандыру жұмыста-
рын белсенді қолға алып, оның 
ластануына жол бермеуі қажет. 
Ең алдымен, ірі қалаларда қат-
ты тұрмыстық қалдықтарды 
қайта өңдейтін зауыттар салу 
керек. Ол үшін инвестор тарту 

Президент  Қ.Тоқаевтың үкімет отырысында сөйлеген сөзі
маңызды. Сондай-ақ қалаларды 
көгалдандыру ісімен айналысу 
қажет. Қазір бұл жұмыс ойдағы-
дай жүргізілмей жатыр.

Электр қуаты, жылу, су, жал-
пы тиімді коммуналдық шару-
ашылық – басты игілігіміз. Оның 
қолжетімді болуы халықтың тұр-
мыс сапасына тікелей әсер етеді. 
Бұл – саладағы қордаланған бар-
лық мәселені кезең-кезеңімен 
шешуге мүмкіндік беретін маңыз-
ды әрі кешенді реформа.

СЕГІЗІНШІ. Еліміздің 
көлік-логистикалық әлеуетін 
арттыру үшін белсенді жұмыс 
істеу қажет. Қазақстанды Еура-
зияның толыққанды көлік-логи-
стикалық және транзиттік хабына 
айналдыру – алдымызда тұрған 
стратегиялық міндет. Осы мін-
детті іске асыру үшін Көлік ми-
нистрлігі құрылды. Сондықтан 
министрлік осы саладағы өзекті 
мәселелер бойынша шұғыл және 
тиімді шешімдер қабылдауы ке-
рек. Нақты нәтиже күтемін.

Биыл бірінші жартыжылдықта 
теміржол саласындағы өзекті 
мәселелерді шешу жолдарын 
қамтитын Бағдарламалық құжат-
ты қабылдау қажет. Мәселе аз 
емес. Атап айтқанда, вагондарды 
жаңарту жұмысын тездету керек. 
Контейнерлердің тапшылығын 
жою қажет.

Магистралды желілерді кеңей-
туге қатысты барлық жобаларды 
жүзеге асыру қажет (2028 жылға 
қарай 1,3 мың шақырым). Жал-
пы, теміржол саласын қарқын-
ды түрде цифрландыру керек. 
Бұл қадам оның тиімділігі мен 
өнімділігін едәуір арттыруға, бюд-
жет қаражатын үнемдеуге мүм-
кіндік береді.

Келесі – автожол мәселесі. 
Еліміз үшін айрықша маңызды 
«Астана – Балқаш – Алматы» тас 
жолы әлі күнге дейін жөнделіп біт-
кен жоқ. Құрылыс 2017 жылдан 
бері жүріп жатыр. Республикалық 
маңызы бар «Атырау – Астра-
хань», «Ақтөбе – Қандыағаш», 
«Талдықорған – Өскемен» жол-
дарының жөнделіп жатқанына 5 
жылдан асты. Биыл осы жұмы-
стар біржола аяқталуға тиіс. Бұл 
жерде бірнеше мәселені ескеру 
қажет. Қалыптасқан тәжірибеге 
қарасақ, республикалық маңы-
зы бар жолдардың тендерін көп 
жағдайда тек шетел компания-
лары ұтып алады. Мұндай жоба-
ларға қолынан іс келетін, тиісті 
техникамен жабдықталған өз 
кәсіпорындарымызды тарту ке-
рек.

Сонымен қатар, жол құрылы-
сына қажетті техниканы еліміз-
де шығару жолдарын дамытып, 
өзіміздің дайын өнімді пайдалану 
керек. Жалпы, жол мәселесіне 
келгенде бір ғана мақсат болуға 
тиіс. Республикалық немесе ай-
мақтық жол болсын, еліміздегі 
жолдың бәрі сапалы болуы ке-
рек. Әзірге жағдай мәз емес.

ТОҒЫЗЫНШЫ. Экономика-
ны цифрландыру ісін жалға-
стыру және жасанды интел-
лект технологиясын кеңінен 
қолдану аса маңызды.

Біз мемлекеттік және қаржы 
қызметтерін цифрландыру ісінде 
айтарлықтай табысқа қол жет-
кіздік. Мәселен, 2023 жылдың қо-
рытындысы бойынша қолма-қол 
ақшасыз төлем үлесі 88 пайызға 
жетті. 2020 жылға дейін бұл көр-
сеткіш 50 пайыздан аспаған еді. 
Небәрі төрт жылдың ішінде Қа-
зақстанда қаржы технологиясы 
қарқынды дамыды. Бұл жетістік 
экономиканың басқа салалары-
на да үлгі болуға тиіс. Оларды да 
цифрландыру ісін қолға алатын 
кез келді.

Әр министрлікте өз саласына 
цифрлық өзгеріс жасау картасы 
болуы қажет (Сингапур тәжіри-
бесі бойынша). Мұндай картада 
министрліктерге қарасты сала-

ларға алдағы бес жыл ішінде 
қандай технологияның жаппай 
енгізілетіні туралы көзқарас то-
лық көрініс табуға тиіс.

Жасанды интеллектіні да-
мытуға баса назар аудару қа-
жет. Сарапшылардың баға-
лауынша, 2026 жылға қарай 
әлемдегі кәсіпорындардың 80 
пайыздан астамы жасанды ин-
теллект құралдарын қолданады 
(бүгінде бұл көрсеткіш 5 пайызға 
да жетпейді).

Медицина, білім беру, креа-
тивті индустрия салаларында 
жаһандық өзгерістер болып жа-
тыр. Біз бұған қазірдің өзінде куә 
болып отырмыз. Нақты айтқанда, 
жасанды интеллекті арқылы біз 
экономикамызды қарқынды түр-
де дамытамыз, сондай-ақ еліміз-
де ең үздік инновацияларды 
қолданамыз. Ол үшін жұмысты 
түбірінен бастауымыз керек, яғни 
институционалдық орта қалыпта-
стыру керек.

Жасанды интеллектінің негізгі 
арқауы – мәліметтер (немесе де-
ректер). Алайда бұл жерде мәсе-
ленің екі жағы бар екенін ескеру 
қажет, бір жағынан, мәліметтер 
көпке қолжетімді болуы ке-
рек, екінші жағынан, қауіпсіздік, 
жеке мәліметтерге қол сұқпау, 
мәліметтердің сапалы болуын 
қамтамасыз ету мәселесі бар.

Үкімет 87 мемлекеттік 
мәліметтер базасынан құрала-
тын дерекқор қалыптастырды. 
Алайда жасанды интеллектінің 
озық үлгілерін жасау үшін мұ-
ның өзі аздық етеді. Сондықтан 
мемлекеттік және коммерциялық 
сектордағы иесі нақтыланбаған 
деректерді жинақтай берген жөн.

Сондай-ақ деректерді басқару 
жүйесінің бірыңғай архитекту-
расын енгізген дұрыс. Біз қуаты 
күшті суперкомпьютер құруға 
кірістік. Ол ғалымдарға ғана емес, 
сонымен қатар біздің нарықта жұ-
мыс істейтін түрлі компанияларға 
да қолжетімді болады. Бұл қадам 
«ауқымды деректерді» кеңінен 
қолдануға тың серпін беретініне 
сенімдімін.

Соңғы жылдары ғылым са-
ласына бөлінетін қаржы айтар-
лықтай көбейді. Соның арқа-
сында министрліктер зерттеу 
институттарымен бірлесе оты-
рып, жасанды интеллектіні өз 
саласында қолдануға мүмкіндік 
беретін жобаларды ұсына ала-
ды. Әрине, ең алдымен, білікті 
кадрлар қажет. Үкімет осы сала 
бойынша озық білім беру бағдар-
ламаларын әзірлеуге тиіс.

Бұдан бөлек, шетелдің бел-
гілі мамандарын тарту үшін 
Digital Nomad Residency арнайы 
бағдарламасын іске қосу керек. 
Яғни, елімізді әлемдегі «цифрлық 
көшпенділердің ордасына» ай-
налдыруымыз қажет. Бір сөзбен 
айтқанда, заманның ағымынан 
қалмау керек.

Цифрлық технологияны неғұр-
лым жедел әрі тиімді пайдалан-
сақ, даму қарқынымыз да соғұр-
лым табысты болмақ.

ОНЫНШЫ. Әлеуметтік са-
лаға айрықша назар аударған 
жөн. Реформа жүргізген кезде 
әлеуметтік көмектің кімге және 
қалай берілетінін түгел қайта қа-
рау қажет. Яғни, бөлінген қаржы-
ны барынша тиімді жұмсап, оны 
шын мәнінде көмекке мұқтаж 
адамға беру керек.

Қазіргі таңда төрт жарым 
миллионға жуық адам мемле-
кеттен әлеуметтік көмек алады. 
Бұл – шамамен еліміздің әрбір 
бесінші тұрғыны деген сөз. Ба-
сым көпшілігі – еңбекке жарамды 
азаматтар. Халыққа әлеуметтік 
көмек береміз деп, біз, шыны ке-
рек, қоғамда масылдық психоло-
гияға жол бердік. Өркениетті ел 
боламыз десек, мұндай жағым-
сыз үдеріске тосқауыл қоюымыз 
керек.

Тұратын үйі, тіпті, астында 
қымбат көлігі бар азаматтарға 
емес, көмекке зәру адамдарға 
көмек берілуі қажет. Жалпы, аза-
маттарға әлеуметтік қолдау көр-
сету жүйесін қайта қараған жөн. 
Себебі мемлекеттен көмек алу 
үшін табысын әдейі азайтып көр-
сететін адамдар бар. Әлеуметтік 
көмекті кімге беру қажеттігі адам-
ның кірісіне емес, шығысына қа-
рап анықталуға тиіс. Бұл мәсе-
леде бір нақты шешім қабылдау 
қажет.

Азаматтарды еңбекпен қамту 
– халықты әлеуметтік тұрғыдан 
қорғаудың маңызды бағыты. 
Қазір Еңбекпен қамту орталықта-
ры жаңғыртылып жатыр. Осы 
жұмысты уақтылы аяқтау қажет. 
Оларға нақты нәтижесіне қарай, 
яғни жұмысқа орналасқан адам 
санына байланысты ақы төлеген 
жөн. Үкімет барлық амал-тәсіл-
ді зерделеп, халыққа әлеуметтік 
көмек көрсетудің жаңа кешенді 
үлгісін ұсынуы керек.

Тағы бір маңызды міндет. 
Еліміздің барлық азаматына бір-
дей жағдай жасап, шын мәнінде, 
көмекке мұқтаж адамдарға жәр-
дем беру – әлеуметтік мемлекет-
тің басты міндеті. Қазір мемлекет 
бюджетінің жартысынан көбі әле-
уметтік салаға бөлініп жатыр.

Соңғы жылдары әлеуметтік са-
ладағы инфрақұрылымды дамы-
ту үшін біраз жұмыс атқарылды. 
Әлеуметтік сала мамандарының, 
әсіресе, педагогтер мен меди-
цина қызметкерлерінің беделін 
арттыруға баса мән берілді. Енді 
азаматтарға көрсетілетін қызмет-
тің сапасын жақсарту қажет. Бұл 
– ең алдымен, денсаулық сақтау 
саласына қатысты мәселе.

Міндетті әлеуметтік медици-
налық сақтандыру жүйесінің іске 
қосылғанына бес жыл болды. 
Содан бері бұл саланың бюджеті 
2 есе артты. Биыл 2,6 триллион 
теңге бөлінеді. Алайда медици-
налық көмектің сапасы айтар-
лықтай жақсарды деп айтуға бол-
майды. Көптеген қызмет әлі де 
қолжетімді емес.

Бұдан бөлек, көп жағдайда 
ресурстар тиімсіз жұмсалады. 
Соның салдарынан бұл салаға 
қосымша қаржы бөліп, бюджетке 
салмақ салуға тура келеді. Үкімет 
медициналық сақтандыру жүй-
есінің қызметін қатаң бақылауға 
алуы керек. Бұл жүйе қарапайым 
әрі түсінікті болуға тиіс.

Медициналық көмектің 
бірыңғай топтамасын қалыпта-
стыру қажет. Мемлекет кепілдік 
беретін медициналық қызмет 
оның базалық бөлігі болуға тиіс. 
Келесі бөлігі жұмыс берушілер 
мен азаматтардың жарнала-
рынан құралатын сақтандыру 
қаражаты есебінен жасақталуы 
керек.

Жергілікті атқарушы органдар-
дың жауапкершілігін арттырған 
жөн. Әлеуметтік жағынан осал 
топтағы кейбір азаматтар үшін 
медициналық сақтандыру жүй-
есіне аударылатын төлемдер 
жергілікті бюджеттен бөлінуге 
тиіс.

Сонымен қатар медицина ин-
фрақұрылымын дамыту – өте 
маңызды міндет. «Ауылда ден-
саулық сақтауды жаңғырту» ұлт-
тық жобасы бойынша 655 нысан 
салу жоспарланған еді. Іс жүзін-
де оның тек 85-і ашылған. Мұның 
бәрі жұмыстың тиімсіз жүргізіліп 
жатқанын көрсетеді.

Жобалық-сметалық құжаттар 
тым баяу әзірленді, құрылыс 
ұзаққа созылды немесе нысан-
дардың құны қымбаттап кетті де-
ген себептер айтылып жүр. Мұ-
ның қай-қайсысы да – құр сылтау. 
Басқа себебі жоқ деп ойлаймын. 
Қажет болса, министр де, әкім де 
кез келген мәселені шұғыл шеше 
алады. Демек сондай ниет бол-
май тұр деген сөз.

Сондай-ақ «Жайлы мек-
теп» ұлттық жобасымен жаңа 
форматтағы 369 мектеп салу 
жоспарланған. Мұнда техника-
лық құжаттар дер кезінде әзір-
ленбеген, жер де уақытылы 
бөлінбеген. Оған қоса отандық 
өндірушілердің көбі жаңа мек-
тептердің құрылысына қатыса 
алмайтынын айтып, шағымда-
нып жүр. Үкіметке, әкімдерге 
және «Самұрық-Қазына» қоры-
на ұлттық жобаларды жүзеге 
асыруға кедергі болып жатқан 
барлық мәселені дереу шешуді 
тапсырамын.

Құрметті   жиынға   қатысу-
шылар!

Жалпы, өткен жыл еліміз 
үшін табысты болды деп ай-
туға болады. Әрине, шешімін 
таппаған өзекті мәселелер әлі 
де бар. Сондықтан еліміздің са-
палы дамуы үшін  тиісті шешім-
дерді қабылдауымыз қажет.

Біз алдағы уақытта жаңа эко-
номикалық бағдармен жүреміз 
десек, Үкімет және әкімдер 
жұмыс істеу тәсілін түбегейлі 
өзгертуге тиіс. Ұлттық эконо-
миканы өркендету үшін жаңа 
идеялар және ұзақ мерзімге ар-
налған жүйелі ұстаным қажет. 
Біз еліміздің даму қарқынын кү-
шейтуіміз керек. Экономиканы 
әртараптандырып, шетелден 
көбірек инвестиция тарту қажет.

Үкіметтің басты міндет-
терінің бірі – экономикалық қы-
змет субъектілерінің бәріне бір-
дей жағдай жасау. Экономикаға 
жаңа серпін беру үшін Үкімет 
кәсіпкерлермен, инвесторлар-
мен толыққанды серіктес ретін-
де тығыз байланыста жұмыс 
істеуі қажет.

Мемлекеттік аппарат барын-
ша тиімді және үйлесімді жұмыс 
істеуі керек. Қағазбастылық, 
көзбояушылық дегенді доға-
ру қажет. Осындай жағымсыз 
үдерістердің кесірінен жұрттың 
реформаға және Әділетті Қа-
зақстанға деген сенімі азаяды.

Жоғарыдан тапсырма беріл-
генін, азаматтардан арыз 
түскенін немесе жағдайдың на-
шарлап кеткенін күтіп отырмау 
керек. Бастама көтеріп, дербес 
жұмыс істей білу қажет.

Қазір бүкіл әлем аса күр-
делі тарихи кезеңде өмір сүріп 
жатыр. Осындай кезеңде мем-
лекеттердің көпжылдық даму 
бағдары айқындалады. Сон-
дықтан біз уақыт талабына 
сай болып, жылдам әрі батыл 
қимылдауымыз керек. Жалаң 
сөзге уақыт кетірмей, нақты 
әрекет жасап, саяси жауапкер-
шілік таныту қажет.

Дәл қазіргі кезеңде әрбір 
күннің қадірін дұрыс түсініп, 
қолда бар мүмкіндікті дұрыс 
пайдалануымыз керек. Әйтпе-
се, жаһандық бәсекеге ілесу 
қиын болады. Табысқа жету 
үшін мемлекет пен қоғам ортақ 
мүдде жолында әрдайым бірге 
болуы керек. Біз өркениетті ұлт 
ретінде тек жарқын болашаққа 
ұмтылып, тек алға қарай қадам 
басуымыз қажет.

Қазір Үкімет айрықша құзы-
ретке ие болды. Осы мүмкін-
дікті дұрыс пайдалану керек. 
Шұғыл түрде тиісті шешімдерді 
қабылдау қажет.

Мен бүгін бірқатар маңызды 
мәселеге тоқталдым. Әрине, 
басқа да өзекті мәселелер бар. 
Үкіметтің алдында тұрған мін-
деттер – өте маңызды. Дереу 
жұмысқа кірісу керек. Түптеп 
келгенде, экономиканың әр 
саласында түбегейлі реформа-
лар жасалуға тиіс.

Жұмыстарыңыз табысты 
болсын!
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Ауданымыздың Қытаймен шека-
ралас аймағында орналасқан Достық 
ауылында заманауи дене-шынықтыру 
және сауықтыру кешені бой көтерді.  Бұл 
құрылысқа 1 млрд. 72 млн. теңге жұм-
салған. 

Кешеннің салтанатты ашылуында ау-
дан әкім А.С.Абдинов, Жетісу облысы-
ның дене шынықтыру және спорт басқар-
масының басшысы Ұ.Рысқұл сөз сөйледі. 

Аудан әкімі жаңа спорт кешенінің бой 
көтеруімен тұрғындарды құттықтап, бо-
лашақта Достық ауылын көркейту үшін 
біршама іс атқарылатынын, мәдениет 

Аудан әкімдігінің мәжіліс залында өңір 

басшысы А.Абдинов мәслихат депутат-

тары мен қоғамдық ұйым өкілдерімен 

кездесу өткізді.

Жиынға бөлім, мекеме басшылары, 

мәслихат депутаттары, қоғамдық ұйым- 

дар, құқық қорғау органдарының басшы-

лары мен БАҚ өкілдері қатысты.

Жиын барысында бірнеше өзекті 

мәселелер қаралды. Нақтылап өтсек, ау-

данның 2023 жылғы әлеуметтік-экономи-

калық дамуының қорытындылары және 

2024 жылдың 1 тоқсанына арналған мін-

деттер туралы баяндама тыңдалды.

Өңір басшысы аталған тақырып ая-

сында баяндама оқып, ауданымызда 

атқарылып жатқан ауқымды жұмыстар 

жайында сөз қозғады.

А.МҰРАТ,
аудан әкімінің баспасөз хатшысы.

Жиын барысында Жетісу өңірі полиция департа-
ментінің жаңа басшысы С.Кусаинов ауданымыздың ты-
ныс-тіршілігімен танысып, ауданның полиция бөлімінің 
жеке құрамымен және осы саланың ардагерлерімен бас 
қосып, алдағы жоспарымен және жұмыс барысымен та-
ныстырып өтті.

Аудан әкімі А.Абдинов С.Кусаиновты жаңа қызметімен 
құттықтай отырып, заңдылықты қорғау жолындағы қыз-
меті әрқашан жемісті болуына тілек білдірді. 

Сондай-ақ Алакөл ауданының прокуроры аға әділет 
кеңесшісі Ерлан Қасымбаев пен Полиция бөлімінің ар-
дагері, полиция подполковнигі Ерлан Ирмекеев та жаңа 
басшыны құттықтай отырып, жылы лебізін жеткізді.

Аудан әкімінің баспасөз хатшысы.

Достықтан жеткен думан...

Алакөл өңіріндегі 

2023-2024 жылдар-

дағы жылыту маусы-

мының өту кезеңіне 

байланысты аудан 

әкімдігінің мәжіліс 

залында баспасөз 

мәслихаты өтті. Бұл 

кездесуде Алакөл 

ауданы әкімінің бас-

пасөз хатшысы Ай-

жан Мұрат, «Алакөл 

жылу» ШЖҚ МКК 

директорының орын-

басары Ержан Серік-

байұлы Нүрпейісов, 

блогерлер мен БАҚ 

Жылуың қалай Үшарал?

үйін салуға атсалысатынын да атап өтті. 
Ұлан Рысқұл зәулім ғимараттан бола-

шақта чемпиондар көптеп шығуын тілеп, 
жас спортшыларға сәттілік тіледі. Содан 
кейін сөз алған ауыл ақсақалы, еңбек 
ардагері Рахман Медетов алғысын ай-
тып, ақ батасын берді. Ғимарат лента-
сы ресми түрде кесілген соң тұрғындар 

спорт кешенін аралады. 
Зәулім нысан ауданның көрікті ғима-

раттарының біріне айналмақ. Алыстан 
мұнартып, менмұндалап тұратын кешен-
нің ауданы – 4 595,45 шаршы метр. Үш 
блоктан тұрады. Ішінде бокс, күрес, жат-
тығу және әмбебап залы бар. Ең үлкен әм-
бебап залдың ауданы 1 300 шаршы метрді 
құрайды. Онда баскетбол, волейбол және 
футзалдан, тіпті теннистен жаттығу жасап, 
үлкен турнирлерді өткізуге әбден бола-
ды. Оған қоса 1 200 көрерменге арналған 
трибуна да бар. Кешенде бір мезетте 80-
ге жуық бала жаттығу жасай алады. Бұл 

құрылысқа «Дәулет-Серпін 603» ЖШС жа-
уапты болған. Компания өкілінің айтуын-
ша құрылыс заттарының басым бөлігі қа-
зақстандық өнім дейді. 

«Мына нысанның құрылысын «Дәу-
лет-Серпін 603» ЖШС  2020 жылы 
бастаған. Бірақ ол кезде компанияның 
мердігерлері басқа еді. Біз бұл құрылысты 

2023 жылы сатып алдық. 2023 жылдың та-
мызында жұмысты бастап, бүгін құрылыс- 
ты аяқтап отырмыз. Бұл кешенде төрт зал, 
асхана, әкімшілік бөлмелер бар. Сыртын-
да үлкен футбол алаңы мен жүгіру жолағы 
да бар. Енді құрылыстың бес-алты күн-
дік жеңіл жұмысы қалды. Бүгін ашылып, 
халықтың алғысын алып жатырмыз. 
Осындай көңіл-күй сыйлағанымызға дән 
ризамыз», – дейді «Дәулет-Серпін 603» 
ЖШС-нің құрылыс алаңының басшысы 
Бақытжан Кеңесбаев.

Бұрындары мектеп залында жаттығып 
жүрген оқушылар бүгінде спортқа әуесті-
гін заманауи екі қабатты үлкен ғимаратта 
жалғастырмақ. Кешеннің іші жылы әрі жа-
рық. Барлық керек жабдықтары бар. Ринг, 
боз кілем, баскетбол, волейбол, футзал, 
теннис құралдары, доп, арқан, жаттығу за-
лындағы зіл темір, велосипед, жүгіру жо-
лағына дейін дайын тұр. Арнайы киінетін 
бөлме, жуынатын жер, дәретханасына 
дейін қосулы. 

Жаттықтырушы Асхат Қыдырбеков ая-
дай жерден чемпиондар шыққанда, мұн-
дай кешенде жетістік еселенеді дей келе: 
«Бүгін Достықта үлкен той болып жатыр. 
Халық көптен күткен спорт кешені ашыл-
ды. 20 жылдай уақыт осы ауылдың тұрғы-
нымын. Осы күнге дейін күрестен басқа 
спорт үйірмесі болмаған. Бұл спорттың 
дамуына үлкен серпіліс болатыны сөзсіз. 
Кешен бәріне қолайлы, ыңғайлы деуге 
болады. Достығымыз шекара аймағында 
орналасқан соң, халық өте көп. Көп болға-
нымен бәрі бір аймақтың емес, бүкіл Қа-
зақстан бойынша жан-жақтан келеді. Сол 
үшін бәріне спортпен айналысуға жақсы 
мүмкіндік туды. Дзюдоға қазір 100-ден 
аса бала келеді. Көптеген республикалық, 
Азия, Еуропа біріншіліктерінің жеңімпаз-
дары мен жүлдегерлері шықты. Бұл енді 
бізге үлкен серпіліс болары сөзсіз. Жаңа 
жетістікке жетеміз деген ойдамыз»,- деп 
сөзін тәмамдады.

А.СҮЛЕЙМЕН.

Қоғамдық ұйым 
өкілдерімен кездесті

Облыстық ПД 
басшысы 

кездесу өткізді
Аудан әкімдігінің мәжіліс залында Жетісу облысы 

полиция департаментінің басшысы, полиция пол-
ковнигі Сарқытбай Кусаиновтың аудан активімен 
кездесуі өтті. 

өкілдері қатысты. Айта кету керек, баспасөз мәслихаты 

аудан әкімдігінің парақшасында тікелей эфирде көрсетіл-

ді. 

Е.С.Нүрпейісов жылыту қазандығының күш қуаты мен 

абонент санын айтып, бар мәселенің шешу жолдарын 

да қарастырып жатқанын жеткізді. Сонымен қатар жаңа 

жылыту қазандығының құрылысы жүріп жатқанын да ха-

барлады. Жаңа нысан аяқталған соң, қазір күн тәртібінде 

тұрған біраз мәселенің шешімі табылады дейді ол.

«Қала шетіне жылу неге жетпейді?» деген көрермен-

нің сұрағына Е.С.Нүрпейісов мәселенің жай-жапсарын 

білетінін, құбырдағы қысым жетіспеуіне байланысты 

осы жағдайға ұрынып отырғандарын да айтты. Бо-

лашақта бұл проблема жаңа қазандық іске қосқанда 

жойылады деген үміт бар екенін де жеткізді. Спикердің 

сөзінен кейін қосымша сұрақ қойылмады. Тікелей эфир 

аудан әкімдігінің парақшасында жазылған. Қандай да 

бір жылуға қатысты сұрақтарыңыз болса, парақшаға 

жазуға әбден болады. Аудан әкімінің баспасөз хатшысы 

сұрақты мекемеге жолдап, жазбаша жауап береміз деп 

уәде берді. 

А.ӘБИТҰЛЫ.
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С 6 февраля текущего года 
на улицах Ушарала появился 
комфортабельный, белый  го-
родской автобус «Isuzu» NP - 37. 
Пока один,  по одному маршру-

Лес – бесценное богатство, 
которое играет ключевую роль в 
жизни нашей планеты. Этот мо-
гучий экосистемный организм не 
только предоставляет древесные 
ресурсы, но и является домом 
для многообразных видов расте-
ний и животных. Важность лесов 
простирается далеко за пределы 
их материальной ценности, воз-
действуя на климат, водный ба-
ланс и качество воздуха.

«Жонгар-Алатауский» госу-
дарственный национальный при-
родный парк не только поражает 
своей природной красотой, но и 
представляет собой значитель-
ное богатство для человека, обла-
дая площадью в 356 022 га. Леса 
этого региона служат не только 
важным источником древесины, 
но и имеют ключевое значение 
для поддержания экосистемы и 
биоразнообразия.

В этом уникальном лесном 
комплексе обитает множество 
видов растений, из которых 44 эн-
демичных, то есть встречающих-
ся только на этом хребте (яблоня 
Сиверса, пион уклоняющийся, 

В зимний период все водные 
объекты покрыты тонким льдом. 
Лёд становится прочным только 
после того, как установятся мо-
розные непрерывные дни. Опас-
ны  кратковременные  оттепели, 
т. к. это приводит к потере проч-
ности льда. Все знакомы с пра-
вилами безопасного поведения 
на водоемах, но не все их соблю-
дают. Эти люди выходят на ледо-
вые поля, чтобы лихо пробежать 
на коньках, опробовать хоккей-
ные клюшки, посидеть с удочкой 
над лункой, а то и сократить путь 
и бесстрашно пройти водоём на-
прямик, не думая о последстви-
ях.

Согласно статистическим  дан-
ным, в большинстве случаях ги-
бели на водоемах в зимний пе-
риод происходят с рыбаками и с 
детьми, оставленными без при-
смотра, а так же теми, кто прене-
брегает советами спасателей и 
выходят на неокрепший, рыхлый 
и непрочный лед.

Лед до наступления устойчи-
вых морозов, непрочен. Скре-
пленный вечерним или ночным 
холодом, он еще способен вы-
держивать небольшую нагрузку, 
но днем, быстро нагреваясь от 
просачивающейся через него та-
лой воды, становится пористым 
и очень слабым. Безопасная тол-
щина льда для одного человека 
составляет 7 см., безопасная 
толщина льда для совершения 

Общественный транспорт 
на улицах города

ту и работает в тестовом режиме. 
Для более чем 18  -тысяч-

ного населения города вопрос 
существования общественного 
транспорта стоит остро и причем 

не первый год.  Так, что инициа-
тиву неравнодушного предприни-
мателя  Аскара Себепова  горячо 
поддержали в районном и город-
ском акиматах, отделе образова-
ния. В плане всех разрешений, 
отработки маршрута движения 
протяженностью в 13,3 км. с 12 
остановками.  Время работы с 7 
часов утра и до 19.30  часов ве-
чера. Он охватывает все учебные 
заведения и  социально важные 
объекты, что удобно для уша-
ральцев всех возрастов. 

К примеру: начало движения –
новый микрорайон «Тарлан», но-
востройка,   первая    остановка -
СШ имени С. Иманасова, далее 
2 военный городок, торговый 
комплекс «Достык». В шаговой 
доступности районный акимат, 
ЦОН,  почта и узел связи, Дом ве-
теранов, две гостиницы. Вторая 
остановка –Halyk банк. Рядом  
рынок, Налоговый комитет, СШ 

имени А. Байтурсынова, четыре 
аптеки, три крупных супермар-
кета. И так по всему маршруту 
движения. Включая  городской 
акимат, Алакольский гуманитар-
но - технический колледж, цен-
тральную больницу и поликлини-
ку, Дворец спорта и РОВД, школы 
и детские сады. Они, образно го-
воря, «привязаны» к остановкам.

Городской автобус   имеет 14 
сидячих мест. У водителей   Ал-
маса Нұркасымұлы и Мазабаева 
Кенеса Серікұлы в правах кате-
гория «Д» дающая право управ-
лять и микроавтобусом, и город-
ским. Цена проезда определена 
в 200 тенге для взрослых и 100 
тенге для школьников.

Да, один автобус на  столь про-
тяженный маршрут – это мало, 
особенно по времени, но еще 2 
автобуса марки   ««Isuzu» на 14 
мест   и «JAK JS» - 6720AJ  на 
25 мест  уже закуплены и стоят 

в гараже, если  маршрут будет 
окупаться, то и количество го-
родских автобусов будет увели-
чено.   Тем более стационарные 
крытые остановки  с удобными 
скамейками, «карманами» для 
автобусов  уже готовы. 

Также планируется запус- 
тить пробный маршрут Ушарал 
- Бесколь, ведь этот маршрут 
также актуален.  

Еще одна новость, в  микро-
районе «Тарлан» открылась 
новая точка такси, которая 
также работает во благо горо-
жан.  Жителям городка до это-
го приходилось с раннего утра 
искать такси, чтобы вовремя 
добраться на работу. Теперь 
жители микрорайона могут про-
сто выйти во двор, или напи-
сать в общий чат мессенджера 
«WhatsApp» - «Тарлан такси» и 
заказать услугу, что позволяет 
значительно сократить время. 

Ш. ИМАНАСОВА. 

Осторожно, тонкий лед!
пешей переправы - 15 см. и бо-
лее, безопасная толщина льда 
для проезда автомобилей - не 
менее 30 см.

Чтобы не случилось беды, 
необходимо соблюдать эле-
ментарные правила безопасно-
го поведения на льду:

- ни в коем случае нельзя 
выходить на лед в темное вре-
мя суток и при плохой видимос- 
ти (туман, дождь, снегопад);

- при переходе через реку 
следует пользоваться ледовы-
ми переправами;

- нельзя проверять проч-
ность льда ударом ноги;

- если после первого силь-
ного удара твердым предметом 
или лыжной палкой покажется, 
хоть немного воды, немедлен-
но отойти по своему же следу 
к берегу, скользящими шагами, 
не отрывая ног ото льда и рас-
ставив их на ширину плеч, что-
бы нагрузка распределялась на 
большую площадь;

- при вынужденном перехо-
де водоема безопаснее всего 
придерживаться проторенных 
троп или идти по уже проло-
женной лыжне;

- при переходе водоема 
группой необходимо соблюдать 
расстояние друг от друга 5-6 
метров.

ОЧС Алакольского 
района.

Лес имеет ключевое значение 
для поддержания экосистемы 

и биоразнообразия
астрагал копальский, цельнолист-
ник джунгарский, шафран алатау-
ский, рябчик бледноцветный и т.д, 
а также животных, включая редкие 
и уязвимые виды (марал, снеж-
ный барс, туркестанская рысь, 
тянь-шанский бурый медведь, ка-
менная кунница, тянь-шаньский 
горный баран, красный волк, си-
бирская косуля и т.д.). Жонгар- 
Алатауский государственный наци-
ональный природный парк играет 
важную роль в сохранении при-
родного равновесия и обеспечи-
вает уникальные возможности для 
научных исследований в области 
биологии и экологии.

Леса Жонгар-Алатау также 
служат важным источником прес-
ной воды, которая образуется с 
таежных ледников, обеспечивая 
поддержание водных ресурсов в 
регионе. Они способствуют защи-
те почвы от эрозии и помогают в 
регулировании климата, что оказы-
вает положительное воздействие 
на сельское хозяйство и экономику.

Помимо всех перечисленных 
ресурсов на территории парка 
располагаются пасеки, что являет-

ся побочным пользованием леса. 
Ежегодно мастера собирают с них 
вкуснейший мед, являющийся чис- 
тым продуктом и не разбавляется 
всякого рода добавками. 

Таким образом, лес – не толь-
ко склад природных ресурсов, но 
и живой организм, поддерживаю-
щий здоровье планеты. Забота о 
лесах – это вложение в будущее, 
гарантирующее баланс природы и 
благополучие человечества. Важно 
отметить, что устойчивое исполь-
зование лесов в «Жонгар-Алатау-
ском» ГНПП представляет собой 
ключевую задачу для сохранения 
этого уникального богатства. Эф-
фективное управление и сбалан-
сированное взаимодействие чело-
века с природой в этом регионе не 
только обеспечивают благополучие 
местного населения, но и сохраня-
ют ценные экосистемы для буду-
щих поколений.

В. ПОШЕВИН, 
инженер 

природопользования 
Лепсинского филиала РГУ 

«Жонгар - Алатауского» ГНПП.
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Әсілі, адам келесі пендеден 
өзінің еңбегімен ғана ерекше-
ленбек. Ықылым заманнан та-
мыр тартатын осы тәмсілдің 
астарында үлкен мағына жатыр. 
Яғни, халық қамы үшін қызмет 
қылып, ел мүддесін бағыт еткен 
майталман тұлғаларға қарап 
таңданбасқа болмас.

«Тау баласы тауға қарап 
өседі» демекші, арқасын ас-
пан сүйген тау бөктерінде 
шаңырағын тіктеген Тоқжайлау 
ауылында 1964 жылы дүние 
есігін ашқан ағамыз бала күн-
нен білімге құштар, ізденіске 
жақын болып ержетеді. Аядай 
ғана ауылдан шықса да мақса-
ты алпауыт бала Мұратбектің 
бос уақыты ауыл кітапханасын 
ақтарып, ақпарат алумен өтетін. 
Әр әжіміне өнеге тұнған әз әже 
мен күмістей сақалын самиян 
жел сипаған ақсақалдардың 
тәрбиесімен қаныққан, ұлттық 
тағылымды бойына сіңірген 

«Әуелгі байлық – денсау-
лық» демекші, мемелекеттің 
басты байлығы адам және 
оның денінің саулығы екен-
дігі мәлім. Заман дамыған 
сайын ежелден адамзат үшін 
аса ауыр болған дерттер қазір 
үйреншікті сырқаттай тез ем-
делуде. Ол ең алдымен ме-
дицина саласына деген жіті 
назардың арқасы.

Соңғы уақытта ел аумағын-
да қызылша ауруы белең алып, 
жаппай жұқтыру фактілері көп-
теп тіркелуде. Бұл да тиісті ша-
раларды сақтаса ешқандау қа-
уіп төндірмейтін ауру, алайда, 
кейбір азаматтардың немқұрай-
лығы дерттің кеңінен тамыр тар-
туына әкеліп соғып отыр. Жіті 
қадағалау мен вакциналау жұ-
мыстары жүргізілмеген жағдай-
да – қызылшаның алдын алу 
аса күрделі екендігін ұмытпаған 
жөн.

Қазіргі таңда Алакөл өңірінде 
аудандық орталық аурухана та-
рапынан иммундай және вакци-
налау ісі қолға алынған. Әсіре-

Жауапкершілік институтын 
енгізу мақсатында, жарғылар-
ды іске асыру аясында бірнеше 
іс-шаралар атқарылуда. 

Бүгінгі мемлекеттік қызметші – 
жоғары билік пен қоғам ортасын-
дағы көпір. Олар барлық заңдар 
аясында халық сұранысын орын-
дай білетін, сервистік және цифр-
лық жүйені жан-жақты меңгерген 
маман болуы тиіс. 

Мемекеттік қызметші тұрақты 
қызметінің барлық лауазымдық 
міндетті орындау үшін жоғарыдан 
келген заң, өкім, нұсқауларды ха-
лықа жеткізуші және халықтан 
түскен өтінішті орындаушы бо-
лып табылады. Халықтан түскен 
өтініш, ұсыныстарды саралау да 
қызметінде. 

Мемлекеттік  қызметші кез 
келген ортада әдептіліктен тан-
бауы тиіс. Бүгінгі әлеуметтік 

Еңбек адамы

Алакөлдің арда тұлғасы
Тарихы тереңнен сусындап, өткені өнегеге толған айдынды 

Алакөл өңірі өз топырағында талай тұлғаларды түлетті. Бірі ше-
кара қорған батыр, екіншісі ел мұңын қозғаған ақын, үшіншісі 
торғындай үлбіреген үнді әнші болса, тағы біреулері өз сала-
сының көшін сүйреп, тұғырын тіктеп жүрген белді азаматтар 
атанды. Соның ішінде, ұрпақ тәрбиесі дейтін ұлағатты істі қолға 
алып, қоғамды тәрбиелеуге атсалысып жүрген – ұстаздар қа-
уымының орны ерек. Төре мамандықтың төрінен орын алған 
алакөлдік арда ұстаз Иманғазинов Мұратбек Мұбарақханұлы 
алпыс жастың асқарын бағындырды.

баладан басқа бағыт күтудің де 
қажеті шамалы еді. Есік қағып 
тұрған жаңа заманның сұра-
нысы «білім» екендігін түсініп, 
оқу-ағарту ісіне аса көңіл бөлді. 
Бұл өз кезегінде жас баланың 
өмірлік ұстанымың қалыптасуы-
на әсер еткені сөзсіз.

Мектептегі белсенді шәкірт-
тердің көшін бастап, ауылдың, 
арғысын айтсақ ауданның қоғам-
дық өміріне жіті араласып, өзін 
жақ-жақты көрсете бастайды. 
Ауыл үлкендерінің аузында 
«Мұбарақханның ұлы қарашы» 
дегізер, зерделі, қағілез, қара 
жұмысқа да икемді, білімге де 
құштарлығы жоғары ұл болды. 
Алдыңғы толқын ағаларының 
жағымды істерінен үлгі ала оты-
рып, олардың әр қадамын та-
разылай басқан кейіпкеріміз көр-
ген-білгені мол азамат ретінде 
жетілді.

Ауылдан алған білімін аз-
сынған мақсатшыл жігіт 1986 

жылы С.М.Киров атындағы Қа-
зақ мемлекеттік университетіне 
«Журналистика» мамандығы 
бойынша оқуға түседі. 1991 жылы 
қолына дипломын алып, қызмет-
тік жолын бастайды. 1998 жылы 
философия ғылымдарына кан-
дидат атағын «І.Жансүгіровтың 
шығармашылық лаборатория- 
сы» тақырыбында қорғап, 2008 
жылы «Антикалық және ежелгі 
қазақ әдебиетінің бір біріне әсері 
мен байланысы» тақырыбында 

докторлық десертациясын ие-
ленді. 2011 жылы философия 
ғылымдарының профессоры 
атағын алды.

Өз қызметтік жолында ЖОО 
үздік оқытушысы, «Білім беру 
жүйесін дамытуға қосқан зор 
жеке үлесі үшін» Құрмет грамота-
сымен, «Мұхаметжан Тынышпаев-
тың мұрасын зерттеуге үлес 
қосқаны үшін», «ҚР-да ғылым-
ды дамытуға қосқан үлесі үшін», 
«Ілияс Жансүгіров», «Ыбырай 

Алтынсарин»  медальдарімен 
марапатталған.

Ең бастысы ұрпақ тәрбиесі, 
жастарды ғылым мен білімге 
тарту, оларды қазақы ұлағатқа 
сіңіріп, ұлттық тұрғыда тағылым 
беруде үлкен еңбек атқарып 
келеді. Саналы ғұмырының 
басым бөлігі ұстаздық жолы-
на арналып, қаншама ғылыми 
еңбектердің авторы атанды. 
Сол жазылған кітаптары қазіргі 
таңда өскелең ұрпаққа таусыл-
мас байлық болып отырған-
дығы да сөзсіз.

Тау бөктерінде өскен тары-
дай ғана ұл қазір сол биіктің 
мұзарт шыңына қонған алып 
бүркітке айналған. Қанатын 
қомдап, жас балапандардың 
биікке ұмтылуына қолғанат етіп 
келеді. Нағыз еңбек пен қайсар-
лықтың символы болып отыр.

Ел мүддесі үшін ерінбей ең-
бек етіп, «Тәуелсіз Қазақстан-
ның» тарихының қалыпта-
суына, соның ішінде тұғырлы 
тұлғаларды тәрбиелеуде зор 
қызметімен танылып жүрген 
Мұратбек Иманғазиновты біз 
де өз кзеегімізде асқаралы ал-
пыс жасымен шын жүректен 
құттықтаймыз. Бүгінгі шыққан 
биігі аласармай, құрмет-сыйы, 
даңқ-ақпырты еселене берсін 
деген тілегіміз бар. 

Алакөлдің атақ-абыройын 
еселеп жүрген арда азаматқа 
жүз жастық межені бағындыруға 
тілектеспіз. Айдынды өңірдің 
айбынды азаматының еңбегі өз 
жемісін көрсете бергей. 

Алмат ЕСЕНБЕКОВ.

Екпе алу – өміріңізді сақтайды

се, ауруға тез бой 
алдыратын бала-
ларға деген назар 
жоғары. 

Ескере кетсек, 
2023 жылы аудан-
да қызылшамен 
113   жағдай  тірке-
ліп, 101-і растал-

ды. 2024 жылдың басынан 46 
жағдай есепке алынып, 24-і 
нақтыланған. Осы ретте аталған 
ауруға қарсы иммундауға 5400-ге 
жуық адам жсопарда тұр. Олар-
дың 880-нене астамы 6-10 ай 
аралығындағы сәбилер, 2-4 жас 
аралығындағы балалар – 3900-ға 
жуық. Медқызметкерлер саны – 
415, қалғаны – 255.

Өңірімізде қызылшаға қарсы 
Үндістанда шығарылатын «КПК» 
вакцинасы егілуде. Бүгінгі таңда 
4950-ге жуық адам қамтылып, 
жоспар 92,1 пайызға жетті. Шекті 
меже кемінде 96 пайыздан асуы 
керек. Сонда ғана сырқаттың ал-
дын алуға мүмкіндігіміз мол бол-
мақ.

«Ауырып ем іздегенше, ауыр-
майтын жол ізде» демекші, қолы-
мызды мезгілінен кеш сермемей, 
уақытында әрекет ету – өзімізге, 
бала-шағамызға пайдалы. Сон-
дықтан да уақытылы екпе алып, 
сырқаттан сақтануға шақырамыз. 
Өз өміріңіз өз қолыңызда.

А.ЕСЕНБЕКОВ.

Мемлекеттік  қызметшілер 
әдебінің стандарттары

Кейінгі жылдары әлемдік, аймақтық саяси ахуал, рухани 
және экономикалық қарым қатынастарда үлкен өзгерістерден 
Қазақстан халқы да сырт қалмағаны анық. Осы жағдайды еске-
ре отырып мемлекеттік қызметшілердің 2015 жылғы Әдеп ко-
дексіне ҚР Президентінің 2022 жылдың 22-ақпанындағы №814 
жарлығымен өзгерістер мен толықтыру енгізілуде. Қоғамдағы 
қарқынды өзгерістерге байланысты өткен 2023 жылында әдеп 
кодексіне Президент жарлығымен бірнеше толықтырулар қолда-
нысқа енгізілді.

желіде мемлекеттік қызметшілер 
қиын жағдайда халық талқысы-
на түсіп жатады. «Жел соқпаса 
шөптің басы қимылдамайды» 
деген сөз бар, сондықтан болмы-
сыңды таза ұстау, өзгені тыңдай 
білу, ізеттілік таныту, жауап беру 
міндетіміз. 

Бүгінгі Қазақстанның мемле-
кеттік қызметшілері әлемдік тен-
денцияға жақын болып, аймақтық 
геоаясаттағы өзгерістерде, эко-
номикалық технологиялық дода-
да артта қалмай, мемлекетіміздің 
өркениет көшінің ағымынан орын 
алу үшін ұлт құндылықтарын 
сақтай отырып қызмет етуі шарт. 

Егемендік алғаннан бергі жыл-
дар ішінде мемлекет басшы-
сының саясатының арқасында 
қоғам дамуының барлық сала-
сында түбегейлі өзгерістер бол-
ды. Соның ішінде мемлекеттік 

органдардың тиімді жүйесі мен 
құрылымы жасалып, мемле-
кетті басқарудың ұтымды үлгісі 
іске қосылды. Қазіргі таңда за-
ман талабына сай аталмыш жү-
йені жетілдіру қажеттілігі туып 
отыр. Мемлекеттік кадр саяса-
тын қалыптастыру, халықтың 
мемлекеттік қызмет түрлеріне 

қолжетімділігін арттыру бағы-

тында игі бастамалар жүзе-

ге асырылуда. Шынында да, 

мемлекеттік қызмет көрсетудің 

сапасы - мемлекеттік органдар-

дың жұмысын бағалаудың бас- 

ты өлшемі болып табылады.

Қазіргі таңда мемлекеттік қыз-

мет қоғам өмірінде үлкен орын 

алады. Көрсетілетін мемлекет-

тік қызмет сапасының деңгейі 

еліміздің экономикалық және 

әлеуметтік көрсеткіші екені рас. 

Осыған байланысты, көптеген 

шет елдер мемлекетік қызмет 

көрсету сапасының жоғары бо-

луына және осы саланың да-

муына үлкен мән береді.

Р.МАМЫРБЕКОВ,
Ынталы ауылдық 

округінің әкімі.
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На сайте enpf.kz представлен отчет 
об управлении пенсионными актива-
ми Национальным Банком Республики 
Казахстан (НБРК) и управляющими ин-
вестиционным портфелем (УИП) в раз-
деле «Показатели - Инвестиционная де-
ятельность». Общий объем пенсионных 
активов на 1 января 2024 года составил 
порядка 17 832,9 млрд тенге. При этом 
пенсионные активы ЕНПФ, находящие-
ся в доверительном управлении Нацио-
нального Банка Республики Казахстан, 
составили более 17 806 млрд тенге. 
Пенсионные активы под управлением 
УИП составили 26,9 млрд тенге. 

Инвестиционный портфель пенсион-
ных активов под управлением НБРК

Основные направления инвестиро-
вания пенсионных активов НБРК на 1 
января 2024 года выглядят так: государ-
ственные ценные бумаги Министерства 
финансов РК – 46,6%, облигации ква-
зигосударственных компаний – 9,1%, 
депозиты НБРК – 4,9%, облигации и 
депозиты банков второго уровня Респу-
блики Казахстан – 5,9%, акции и депо-
зитарные расписки эмитентов РК – 2%, 
МФО – 2%.

Инвестиционный портфель в разрезе 
валют, в которые номинированы финан-
совые инструменты, приобретенные за 
счет пенсионных активов, по состоянию 
на 1 января 2024 г. выглядит таким об-
разом: инвестиции в национальной ва-
люте – 68,3%, в долларах США – 31,7% 
портфеля пенсионных активов. 

Из анализа структуры полученно-
го дохода следует, что доходы в виде 
вознаграждения по ценным бумагам, в 
том числе по размещенным вкладам и 
операциям «обратное РЕПО» и от ры-
ночной переоценки ценных бумаг, со-
ставили 1 501,2 млрд тенге, по активам, 
находящимся во внешнем управлении –
более 138,2 млрд тенге, прочие дохо-
ды – свыше 5,4 млрд тенге. Переоценка 
иностранной валюты была отрицатель-
ной и составила – 38,1 млрд тенге. 

Таким образом, за счет диверсифи-
кации инвестиционного портфеля пен-
сионных активов по инструментам, от-
раслям и валютам общий доход за 2023 
г. является положительным.

В результате инвестиционной дея-
тельности, а также вследствие вола-
тильности курсов иностранных валют и 
изменения рыночной стоимости финан-
совых инструментов размер начислен-
ного инвестиционного дохода за 2023 
год составил более 1 606,8 млрд тенге.

Доходность пенсионных активов 
ЕНПФ, распределенная на счета вклад-
чиков (получателей) за 2023 год, соста-
вила свыше 10,1% при инфляции в раз-
мере 9,8%. 

ЕНПФ представляет отчет об
инвестировании пенсионных накоплений

Напомним, что в средне- и долгосроч-
ной перспективе обеспечивается поло-
жительная реальная (превышающая 
накопленную инфляцию) доходность 

пенсионных накоплений. 
Подробная структура инвестицион-

ного портфеля финансовых инструмен-
тов под управлением НБРК с указанием 
эмитентов и обзор инвестиционной дея-
тельности размещены на официальном 
сайте ЕНПФ. Напомним, что в Казах-
стане действует модель государствен-
ной гарантии сохранности пенсионных 
накоплений. В соответствии со статьей 
217 Социального кодекса Республики 
Казахстан государство гарантирует полу-
чателям сохранность обязательных пен-
сионных взносов и обязательных про-
фессиональных пенсионных взносов в 
ЕНПФ в размере фактически внесенных 
взносов с учетом уровня инфляции на 
момент получения права на пенсионные 
выплаты. 

Управляющие инвестиционным порт-
фелем

Общий объем средств, находящихся 
под управлением УИП, составляет 26,9 
млрд тенге. 

По состоянию на 01.01.2024 г. пенси-
онные активы, находящиеся в довери-
тельном управлении АО «Jusan Invest», 
составили около 6 млрд тенге.

Основные вложения компании: ГЦБ 
МФ РК – 45,9%, паи Exchange Traded 
Funds (ETF) – 28,2%, РЕПО – 7,9%, обли-
гации банков второго уровня РК – 7,2%, 
ГЦБ иностранных государств – 5,6 % 
портфеля. Отметим, что 66,1% портфеля 
представлено в тенге, 33,9% - в долла-
рах США. 

В результате инвестиционной дея-
тельности, а также вследствие волатиль-
ности курсов иностранных валют и изме-
нения рыночной стоимости финансовых 
инструментов размер начисленного ин-
вестиционного дохода за 2023 год соста-
вил 606,6 млн тенге. Доходность пенси-
онных активов - 13,5%.

Подробная структура инвестиционно-
го портфеля финансовых инструментов 
под управлением АО «Jusan Invest» с 
указанием эмитентов представлена на 
сайте ЕНПФ.

По состоянию на 01.01.2024 г. пенси-
онные активы, находящиеся в довери-
тельном управлении АО «Halyk Global 
Markets», составили 3,2 млрд тенге. 

Основные инвестиции в структуре 
портфеля таковы: «обратное РЕПО» 
(не более 90 календарных дней) – 
38,4%, облигации квазигосударствен-
ных организаций РК – 13%, облигации 
МФО – 8,1%, ценные бумаги, имеющие 
статус государственных, выпущенные 
центральными правительствами ино-
странных государств - 7,9%, долевые ин-
струменты иностранных эмитентов (паи 
ETF) – 8,5%.  Инвестиции в националь-
ной валюте составили 73,1% портфеля, 

в долларах США - 26,9%.
В результате инвестиционной дея-

тельности размер начисленного инве-
стиционного дохода за 2023 год соста-

вил около 404 млн тенге. Доходность 
пенсионных активов - 15,6%. 

Подробная структура инвестицион-
ного портфеля финансовых инструмен-
тов под управлением АО «Halyk Global 
Markets» с указанием эмитентов пред-
ставлена на сайте ЕНПФ. 

По состоянию на 01.01.2024 г. пен-
сионные активы ЕНПФ, находящиеся в 
доверительном управлении АО «BCC 
Invest», составили 2,9 млрд тенге. 

Среди основных направлений инве-
стиций можно выделить следующие: 
РЕПО – 28,5 %, облигации квазигосу-
дарственных организаций Республики 
Казахстан – 24,7%, государственные об-
лигации РК – 17,5%, паи (ETF на индек-
сы) – 16,5%, государственные облигации 
США - 5%, облигации МФО - 3%, корпо-
ративные облигации эмитентов-резиден-
тов РК – 2,8%, портфеля. В инструменты 
в национальной  валюте инвестировано 
71,5%  портфеля,   в   долларах    США -
28,5 %. 

В результате инвестиционной дея-
тельности за 2023 год размер начислен-
ного инвестиционного дохода составил 
более 230,2 млн тенге. Доходность пен-
сионных активов составила 13,1%.

Подробная структура инвестиционно-
го портфеля финансовых инструментов 
под управлением АО «BCC Invest» с ука-
занием эмитентов представлена на сай-
те ЕНПФ. 

По состоянию на 01.01.2024 г. пенси-
онные активы ЕНПФ, находящиеся в до-
верительном управлении АО «Сентрас 
Секьюритиз», составили более 1 млрд 
тенге.

33,9% активов инвестировано в ГЦБ 
МФ РК, облигации квазигосударственных 
организаций составляют в общем объ-
еме 19,3%, облигации БВУ РК – 16,5%, 
РЕПО – 8,6%, акции и депозитарные 
расписки, выпущенные организациями 
Республики Казахстан – 8,2%, государ-
ственные облигации США – 7,9%, денеж-
ные средства на инвестиционных счетах -
2,6%. В инструменты в национальной ва-
люте инвестировано 74,2% портфеля, в 
долларах США - 23,7%, в канадских дол-
ларах - 2,1%

 В результате инвестиционной дея-
тельности и изменения рыночной стои-
мости финансовых инструментов размер 
начисленного инвестиционного дохода 
за 2023 год составил около 105,3 млн 
тенге. Доходность пенсионных активов - 
10,7%.

Подробная структура инвестиционно-
го портфеля финансовых инструментов 
под управлением АО «Сентрас Секьюри-
тиз» с указанием эмитентов представле-
на на сайте ЕНПФ. 

По состоянию на 1 января 2024 года 

пенсионные активы, находящиеся в 
доверительном управлении АО «ДО 
Народного Банка Казахстана «Halyk 
Finance», составили порядка 13,8 млрд 

тенге.
Основные инвестиции в структуре 

портфеля таковы: «обратное РЕПО» 
(не более 90 календарных дней) – 
66,7%, паи Exchange Traded Funds 
(ETF) – 8,2%, ГЦБ иностранных го-
сударств – 6,1%, облигации банков 
второго уровня РК – 5,8%, облигации 
квазигосударственных  организаций 
Республики Казахстан – 3,9%, ГЦБ МФ РК –
3,7%.

В инструменты в национальной ва-
люте инвестировано 84,2% портфеля, 
в долларах США - 15,4%, в евро - 0,4%.

В результате инвестиционной дея-
тельности размер начисленного инве-
стиционного дохода за 2023 год соста-
вил более 328 млн тенге. Доходность 
пенсионных    активов    за     2023 год -
17,2%.

Подробная структура инвестици-
онного портфеля финансовых ин-
струментов под управлением АО «ДО 
Народного Банка Казахстана «Halyk 
Finance» с указанием эмитентов пред-
ставлена на сайте ЕНПФ.

Отметим, что после получения пен-
сионных активов от ЕНПФ УИП инве-
стирует их в разрешенные финансовые 
инструменты, указанные в Прави-
лах осуществления деятельности по 
управлению инвестиционным портфе-
лем, утвержденных постановлением 
Правления Национального Банка РК 
от 01 июля 2023 года №62, и предусмо-
тренные в Инвестиционной деклара-
ции УИП. При переводе пенсионных 
накоплений в управление УИП гаран-
тия государства заменяется гарантией 
управляющей компании по обеспече-
нию минимального уровня доходности 
пенсионных активов. Минимальный 
уровень доходности рассчитывается, 
исходя из средневзвешенной доходно-
сти пенсионных активов, переданных 
в управление УИП, действующих на 
рынке. 

Напомним, что с 1 июля 2023 г. 
вкладчики могут передать в довери-
тельное управление не более 50% 
пенсионных накоплений за счет обя-
зательных пенсионных взносов (ОПВ) 
и обязательных профессиональных 
пенсионных взносов (ОППВ) без уче-
та порога минимальной достаточности 
управляющим инвестиционным порт-
фелем (УИП), выбрав такую компанию 
самостоятельно. Вкладчики, у которых 
есть добровольные пенсионные нако-
пления, могут их передать их УИП в 
объеме 100%.

Пресс - центр АО «ЕНПФ».
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Қазіргі таңда тергеушілер 
күнделікті сан  түрлі  қылмыс-
тың куәсі болып, өздері-
не түскен істердің ақ-қара-
сын ажыратады. Олардың 
атқарған жұмысы мен қабыл-
даған шешіміне адам тағды-
ры тікелей тәуелді. Ауданы-
мызда бір күнде кемінде 2-3 
қылмыс тіркеледі. 

Оның басым бөлігі – ұрлық 
пен алаяқтық.

Қазіргі қоғамда интернет 
алаяқтық дерегі өршіп тұр. 
Әлеуметтік желі арқылы түр-
түсін көрсетпей, халықтың ақ-
шасын сыпырып алатындар 
көп. Барынша сақ болу керек 
екенін ескертіп жатқанымызбен, 
адамдар сол орға қайта-қайта 
түсіп жатыр. Интернет алаяқтар –
әбден машықтанған психолог. 
Сөзіне сендіріп, алданбаймын 
деген адамның өзін алдайды. 
Алданып қалатындардың басым 
бөлігін 30-50 жас аралығындағы 
адамдар құрайды.

Алаяқтардан абай болыңыздар

Әдетте оңай олжаға қызыққан-
дар алаяқтарға көп алданады 
екен. Маман еңбегі мен өз күшіне 

сенген адамның ондай жандар-
дан қорғану мүмкіндігі жоғары бо-
латынын жеткізді.

Қазір жеңіл байып кету де-
ген түсінік қалыптасқан. Интер-
нет дамығаннан кейін көбі бетін 
жылтыратып, артында не болып 
жатқаны белгісіз түрлі нәрселерді 
салады. Оны көргендерде «неге 
мен де осылай өмір сүрмеймін?» 
деген ой болады. Бір күні сондай 
алаяқтарға жолығып, «Алланың 
өзі жіберіп тұрған шығар, мүм-
кіндікті жіберіп алмайын» деп 
ойлайды. Мұны сізге жәбірле-
нушілердің айтқанынан мысал 
келтіріп отырмын. 

Осылайша, заңды жолмен 
емес, оңай жолмен арзан ақша-
мен   пайда  көргісі   келеді. Кейін
санын соғып қалады. Белгілі дең-
гейде өз ниетінен де болады. 
Адам еңбектеніп өз күшіне ғана 
сенсе, алаяқтық азаяр еді деп ой-
лаймын.

Қазір қоғам болып өзгелерді 
кінәлауға машықтанып алдық. 
«Кім  кінәлі?  Полиция  кінәлі, 
алаяқтарды ұстамай жатыр» дей-
ді. Қаражатын өз қолымен тапсы-
рып, кейін кінә тағады. Мемлекет-
тің осы бағытта белсенді жұмыс 

істеп жатқанын түсінетіндер 
аз. Бәріміз ескертіп жатырмыз, 
БАҚ   өкілдері   де  осы    алаяқ-
тықтан сақтану жолдарын ай-
тып, түрлі ақпарат таратып жа-
тыр. Қазір менің айтып, сіздің 
таратып отырған осы материал-
ды да көбісі ден қойып оқымай-
ды. Ескертпе ақпараттың орны-
на жеңіл-желпі жаңалықты жақ-
сы қарайды.

Халықтың өзі дұрыс мән бер-
мегендіктен   аталған    қылмыс
әлі өршіп тұр. Қылмыскерлер-
мен қоғам болып күреспесек, 
мемлекет пен полиция қыз-
меткерлеріне жүктеп қоюдан 
ештеңе шешілмейді. Қылмыс 
әрі қарай жалғаса береді. Теле-
фон арқылы хабарласқан жан-
дарға сенбеу керек. Банктен 
хабарласса, сол жерге барып 
анықтап алыңыз. Алдын ала 
төлем жасап, ақшаны танымай-
тын адамға беріп қоюға бол-
майды.

Арнұр ИСАЕВ,
аудандық полиция 

бөлімінің бастығы, полиция 
майоры.

Ермұханов Әділхан Қажымұқанұлы
Өмірбаяны

Ермұханов Әділ-
хан Қажымұқанұлы 
1996 жылы 11 қара-
шада Жетісу облы-
сы Алакөл ауданы 
Қайнар ауылында 
дүниеге келген. 2018 
жылы Алматы қа-
ласындағы Қазақ 
ұлттық аграрлық 
университетін мем-
лекеттік жергілікті 
басқару мамандығы 
бойынша бітірген. 

2019 жылдан Алакөл ауданы Қайнар ауылдық 
округі әкімі аппараты ММ-нің  салық ісі жөніндегі 
бас маманы қызметін атқаруда.

Сайлауалды бағдарламасы
Округ әкімі лауазымына үміткер ретінде сайлауға 

түсу мен үшін үлкен жауапкершілік деп түсінемін.
Мен тұрғындардың әл-ауқатын және ауылдың әлеу-

меттік жағдайын жақсартуға барлық тәжірибемді және 
білімімді жұмсаймын.

Сенімдеріңіз бен дауыстарыңызға ие болып жатсам 
төмендегідей жұмыстарды атқаратын боламын:

- Округтің әлеуетін көтеру мақсатында инвесторлар 
тартып, жаңа жұмыс орындарының ашылуына ықпал 
етемін;

- Округ елді мекендерін көгалдандыру мен абаттан-
дыруға негізделген жұмыстарды жандандырамын;

- Жаңадан салынатын әлеуметтік маңызды нысан-
дар құрылысының мерзімінде және сапалы аяқталуына 
бақылау жасаймын; 

- Жол – әр елді мекеннің тіршілік күре тамыры. Осы 
ретте ауылдың ішкі көшелеріне орта және күрделі жөн-
деуден өткізу мақсатында қажетті құжаттарын әзірлеп, 
қаражат бөлінуіне үлес қосамын; 

- Ауыл көшелерінің жарықтандыру жұмыстарын 
қадағалап, бағаналар орнатылуына, ауыл-аймақтың 
абаттандырылуы мен көркеюіне атсалысамын;

- Қоршаған ортаның тазалығына баса көңіл бөліп, 
көп қабатты үйлер жанында  қоқыс тастау орындарын  
қоршау;

- Жұмыспен қамту бағдарламасы бойынша кәсіп 
бастау үшін тұрғындарға қайтарымсыз грант және 
жеңілдетілген несие алуға мүмкіндік беретін үкімет 
бағдарламаларын тұрғындар арасында толықтай түсін-
діру;

- Ауылдың негізгі тірегі білім ошағы болғандықтан, 
мектептің тұрақты жұмыс жасап, жас ұрпаққа сапалы 
білім, саналы тәрбие беруге ықпал жасау;

-Жастардың бос уақытын тиімді пайдалану мен са-
лауатты өмір салтын насихаттау, спортпен шұғылдану-
лары үшін қажетті жұмыстарды атқарамын;

- Жас ұрпақты, ұлттық құндылықтарымызды құрмет-
теу рухында тәрбиелеу мақсатындағы жұмыстарға қол-
дау көрсету;

- Жастардың бастамашыл идеяларына демеушілік 
көрсетіп, олардың барлық саладағы жеңісті, жемісті 
істерін ынталандыру;

- Аз қамтылған, көп балалы отбасыларды, мүмкіндігі 
шектеулі жандарды назардан тыс қалдырмай, қамқор-
лық жасаймын.

Халықтың сенімін алған азамат ретінде аянбай, табан-
дылық танытып қызмет етуді өзіме басты міндет ретінде 
қабылдаймын. 

Сайлаушылардың сенімін, қоғам алдындағы жүктелген 
парызды абыроймен атқаруды негізгі міндет ретінде қабыл-
дап, округ тұрғындарымен тығыз, үздіксіз байланыс орнату 
әкімдердің басты міндеті. Осы ретте еліме қызмет ету ба-
рысында округ тұрғындарының әлеуметтік-экономикалық 
қуаттылығын арттыруға қажетті шараларды        ұйымдас-
тыруда төмендегідей бағдарламамды ұсынамын:

- Округ тұрғындарының әлеуметтік-экономикалық 
жағдайының көтерілуіне ықпал ету; 

- «Дипломмен – ауылға» бағдарламасы негізінде білімді 
жас мамандарды шақыру арқылы денсаулық, білім сала-
ларын дамыту; 

- Әлеуметтік маңызды нысандардың құрылыстарын 
салу. Аудан басшысының қолдауымен мәдениет үйінің, 
фельдшерлік-акушерлік пункт құрылысын жүргізу;

- Ауыл шаруышылығын дамыту, соның ішінде асыл 
тұқымды мал басын көбейту мен егін шаруашылығын өр-
кендетуге қолайлы жағдай қалыптастыру;

- Округті дамытуға, көркейтуге және халықтың хал-ахуа-
лын оңалту мақсатында барынша мол инвестиция тартуға 
(ауылдың географиялық орналасу қалпын тиімді пайда-
ланып, республикалық жолдың бойынан коммерциямен 
айналысуға ниет білдірген азаматтарға қолайлы жағдай 
жасау);

- Шағын және орта кәсіпкерлікті дамытуға бағытталған 
жұмыстарды жандандырып, оларды жұмыспен қамтуға ар-
налған мемлекеттік бағдарламалардың тиімді орындалуы-
на ықпал етуге; 

- Салауатты өмір салтын насихаттау және ауыл тұрғын-
дарының спортқа деген құлшынысын оята отырып, спорт 
үйірмелерінің жандануына, спорт алаңдары мен залдары-
ның тиісті қызмет көрсетуіне қолғабыс ету; 

- ауылды көріктендірумен, көгалдандырумен және сани-
тарлық тазартумен айналысу;

- Жас өскелең ұрпақ - еліміздің ертеңі. Сондықтан ауыл-
дағы спортқа, өнерге дарынды балаларға қолдау көрсету;

- Қоғамдағы өзекті мәселелердің бірі - жер мәселе-
сіне қатысты дауларды шешу. Тұрғындар арасындағы 
түсініспеушіліктердің алдын алу мақсатында округтің елді 
мекен жерлеріне, ауылшаруашылық мақсатындағы жер 
телімдеріне кезекшілік жер картасын әзірлеуді қолға алу.

Осы мақсат-міндеттерді бағыт-бағдар ете отырып, сай-
лаушылардың сенімін ақтауға бар ақылым мен күш-жі-
герімді арнаймын.

Жанама ауылдық округі әкімі лауазымына үміткерлер
Қожабеков Парасат Азаматұлы

Қожабеков Пара-
сат Азаматұлы 1991 
жылы 11 ақпанда Жана-
ма ауылында дүниеге 
келген. 2012 жылы Тал-
дықорған қаласындағы 
І.Жансүгіров атындағы  
Жетісу мемлекеттік уни-
верситетін құқық және 
экономика негіздері ма-
мандығы  бойынша  біті-
ріп, 2013 жылы І.Жансү-
гіров атындағы Жетісу 
мемлекеттік универси-

Өмірбаяны

тетінен құқық магистірі мамандығын алған.
Еңбек жолын 2014 жылы Еңбекшіқазақ ауданы Жа-

нашар селолық округі әкімі аппараты ММ-нің Спорт 
жөніндегі әдіскер нұсқаушысы болып бастады.

2014-2015 жылдары Алматы қаласының сот ак-
тілерін орындау департаментінің іс-жүргізушісі қыз-
метін атқарды.

2016 жылдан бері Үшарал қалалық округі әкімі ап-
паратының Іс-қағаздар жүргізу жөніндегі бас маманы 
қызметінде. 

Сайлауалды бағдарламасы
Жанама ауылдық округі әкіміне үміткер ретінде жал-

пы округтің әлеуметтік-экономикалық жағдайын көтеру 
мақсатында ҚР жергілікті өзін-өзі басқаруды дамыту 
тұғырнамасын орындау үшін төмендегідей бағдарла-
мамды ұсынамын:

1. Мемлекет басшысының саясатын жүзеге асыра 
отырып, Жанама ауылдық округінің әлеуметтік – эко-
номикалық жағдайын көтеру, әрбір жанұяның мұң-
мұқтажы мен ұсыныстарына әр уақытта мұқият көңіл 
бөліп, пікірлерімен санасып, олардың өтініштерінің 
мүмкіндігінше оң шешілуіне ықпал етемін;

2. Басты байлық-халық денсаулығы, осы тұрғыда 
округ тұрғындарына сапалы медициналық көмек көрсе-
туді басты назарда ұстау, олардың денсаулығын нығай-
туға байланысты дәрігерлік қызметті күшейтемін;

3. Адамның басты капиталы – білім. Осы тұрғыда 
округтегі білім беру ұйымдарымен үнемі байланыста 
болып, оқушылардың сапалы білім алуына  жағдай жа-
саймын;

4. Округ тұрғындарын рухани қолдау бағытында 
ауылдық мәдениет үйі жұмыстарының жандануын на-
зарда ұстай отырып, тиісінше қолдау көрсетемін;

5. Аз қамтылған, көп балалы отбасыларды, мүм-
кіндігі шектеулі жандарды назардан тыс қалдырмай, 
қамқорлық жасаймын;

6. Округтің санитарлық тазалығын үнемі бақылауда 
ұстап, көгалдандыру мен абаттандыруға жұмыс жасай-
мын;

7. Болашақ - жас ұрпақтың еншісінде. Демек, ауыл 
жастарының спортпен шұғылданып, түрлі жарыстарға 
қатысуларына жағдай жасаймын;

8. Ауылдық округтің даму жоспарына сай тұрғын 
үйлер мен ауылдың инфрақұрылымын қалыптастыру, 
ауыл көшелерін жарықтануына, асфальттануына ықпал 
ету;

9. Округтегі кәсіпкерлер, шаруа қожалықтарымен 
тығыз байланыста болып, ауылдың мәдени, қоғамдық 
жұмыстарына белсенді араласуларын ұйымдастыра-
мын;

10.Жұмыссыздықпен күресу мәселелерін шешу,  
қайта оқытуға 

жағдай  жасау, одан әрі жұмысқа орналасуға көмек 
көрсетемін.

Ыбрайханов Наркен Аркенұлы
Өмірбаяны

Ыбрайханов Нар-
кен Аркенұлы  1991 
жылы 3 сәуірде Жеті-
су облысы Алакөл 
ауданы Бұлақты ауы-
лында дүниеге кел-
ген. 2013 жылы Тал-
дықорған қаласын-
дағы І.Жансүгіров 
атындағы  Жетісу 
мемлекеттік универ-
ситетін қаржы ма-
мандығы бойынша 
бітірген. 

Еңбек жолын 2017 
жылы Алакөл ауданы Достық ауылдық округі 
әкімі аппараты ММ-нің Спорт жөніндегі әдіскер 
нұсқаушысы болып бастады.

2020-дан бері Үшарал қалалық округі әкімі аппа-
ратының тұрғын-үй коммуналдық шаруашылығы 
жөніндегі бас маманы қызметін атқаруда.

Сайлауалды бағдарламасы
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Құрылтайшы: 
  Ғалым АЗАТҰЛЫ

Хабарландыру

Құттықтаймыз!
Бұл күнде Үшарал қаласының 

тұрғыны,  адал   жар,  абзал  ана,
немерелерінің сүйікті апасы, 
отбасының жылылық пен татулы-
ғының берекесі, ағайынның ардақ-
тысы, дос-жаранның құрметтісі, 40 
жыл бойы аудандық санитарлық- 
эпидемиялогиялық мекемесінің 
зертханашысы болып, абыройлы 
қызмет атқарып, ұжымына силы 
болып отырған Буратаева Айнұр 
Терлікбайқызын 23 ақпанда 
61 жасқа толып, зейнеткерлікке 
шығуымен құттықтаймыз. 

Бала өсірдің, немерелер жүр қасыңда,
Қызығын көр жүре бер ортасында.
Осыларға шүкір ет, тәубә келтір,
Жүре бер денсаулықтың арқасында.

Орындалсын армандар алған  ойға,
Келейік үйіңе әркез үлкен тойға
Бір жастықта қартайып Сапарыңмен
Жетіңдер 50 жылдық алтын тойға

Ізгі тілекпен: Ақтүбектен-Тұраровтар отбасы.  

Аудандық ауыл  шаруашылы-
ғы мен жер қатынастары 
бөлімінде  мемлекеттік  қызмет-
тің 7 түрі бойынша қызмет 
көрсетіледі.

Атап айтқанда:
Ауыл шаруашылығы  сала-

сы бойынша
1) Тракторларды  және  олар-

дың базасында жасалған 
өздігінен жүретін шассилер 
мен механизмдерді, өздігінен 
жүретін ауыл шаруашылығы, 
мелиоративтік және жол- 
құрылыс машиналары мен 
механизмдерін, сондай-ақ жүріп 
өту мүмкіндігі жоғары арнайы 
машиналарды жүргізу құқығына 
куәліктер беру (бұдан әрі – 
тракторшы-машинист куәлігін 
беру).

2) Тракторларды  және  олар-
дың базасында жасалған 
өздігінен жүретін шассилер мен 
механизмдерді, монтаждалған 
арнайы   жабдығы  бар  тіркеме-
лерді қоса алғанда, олардың 
тіркемелерін,  өздігінен  жүретін
ауыл  шаруашылығы,  мелиора-
тивтік және жол-құрылыс  маши-
налары мен механизмдерін, 
сондай-ақ жүріп өту мүмкіндігі 
жоғары арнайы машиналарды 
мемлекеттік тіркеу (қайта 
тіркеу), тіркеу  есебінен  шығару

Жыланды  ауылдық   округі

әкімі аппараты тарапынан 

Әшім  және  Шынжылы   ауыл-

дарындағы орталықтандырыл-

ған ауыз су желісінің бас су 

таратқыш мұнарасы иесіз 

мүлік ретінде жер кадастры 

және жылжымайтын мүлік 

бойынша Алакөл аудандық 

филиал бөлімшесіне тіркеуге 

берілді.

Ауыл шаруашылығы саласындағы 
мемлекеттік қызметтер

және тіркеу  құжатын  (телнұсқа-
сын) және олар үшін мемлекеттік 
нөмірлік  белгі  беру  (бұдан әрі – 
ауыл         шаруашылығы       және
арнайы  техникаларды  мемлекет-
тік тіркеу).

3) Тракторларды   және   олар-
дың базасында  жасалған   өздiгi-
нен жүретiн шассилер мен 
механизмдердi, монтаждалған 
арнаулы  жабдығы  бар    тiркеме-
лердi қоса алғанда, олардың 
тiркемелерiн,   өздiгiнен    жүретiн
ауылшаруашылық,   мелиорация-
лық  және  жол-құрылыс  машина-
лары мен механизмдерiн, жүрiп 
өту мүмкiндiгi жоғары арнаулы 
машиналарды жыл сайынғы 
мемлекеттiк техникалық қарап- 
тексеруден өткiзу (бұдан әрі – 
ауыл шаруашылығы және арнайы 
техникаларды техникалық байқау-
дан өткізу).

4) Тракторларды   және    олар-
дың базасында жасалған 
өздiгiнен жүретiн шассилер мен 
механизмдердi, монтаждалған 
арнаулы   жабдығы  бар   тiркеме-
лердi қоса алғанда, олардың 
тiркемелерiн,   өздiгiнен    жүретiн
ауылшаруашылық,   мелиорация-
лық және  жол-құрылыс  машина-
лары мен механизмдерiн, жүрiп 
өту мүмкiндiгi жоғары арнайы 
машиналарды кепiлге қоюды 

мемлекеттiк   тiркеу   (бұдан әрі –
ауыл шаруашылығы және 
арнайы техникалардың кепілін 
мемлекеттік тіркеу).

Жер қатынастары саласы 
бойынша

5) Жер  учаскелерін  қалыптас-
тыру жөніндегі жерге орналас- 
тыру жобасын бекіту.

6) Жер телімінің бөлінетіндігі 
мен  бөлінбейтіндігін айқындау;

7) Бүлінген жерлерді қалпына 
келіру жобасын келісу және беру.

Сонымен қатар, «e-license.
kz» электронды лицензиялау 
және «e-gov.kz» электронды 
үкімет порталында, «Е-өтініш» 
платформасында көрсетілетін 
мемлекеттік   қызметтердің  түрін
таңдап, талап  етілетін  құжаттар-
дың электронды нұсқасын ұсына 
отырып, электронды түрде алуға 
болады. Және де, көрсетілген 
қызметтер нәтижесін «e-license.
kz» электронды лицензиялау 
порталы мен «e-gov.kz» электрон-
ды үкімет порталындағы, 
«Е-өтініш» платформасындағы 
жеке кабинетінде орналасқан 
«хабарламар» функциясында 
білуге болады. 

«Алакөл ауданының 
ауыл шаруашылығы мен 
жер қатынастары бөлімі» 

мемлекеттік 
мекемесі.

Қазақстан   Республикасын-
да  тұрғындар  арасында   эпи-
демиологиялық салауаттылық-
тың тұрақтылығы тиімді 
және қауіпсіз вакцинаны 
үзбей қолданудың көмегімен 
сақталуда, сондай – ақ ұзақ 
жылдар бойы эпидемияның 
және ауыр түрдегі сырқаттану-
шылықтардың да алдын 
алуда. 

Екпенің жоспарлы және 
профилактикалық мақсатта салы-
натын түрлері бар. Қазақстан 
Республикасы Үкіметінің 2020 
жылғы 24 қыркүйектегі № 
612 қаулысы «Медициналық 
көмектің кепілдік берілген 
көлемі шеңберінде оларға қарсы 
міндетті профилактикалық  
екпелер  жүргізілетін аурулардың 
тізбесін, екпелерді жүргізу 
қағидаларын, мерзімдерін және 
халықтың профилактикалық  
екпелерге  жататын топтарын 
бекіту туралы» қаулысы негізінде 
Ұлттық егу күнтізбесі бекітілген. 
Осы Ұлттық егу күнтізбесіне 
сәйкес, сәби туылғаннан бастап 
жоспарлы екпе салынады. 

Екпе алу – маңызды

2024 жылы бюджет есебінен эпизоотия,энзоотия 
ауруларының алдын алу мақсатында аудан көлемінде 
атқарылатын ветеринариялық іс-шаралар, егу, сынама алу 
және аллергиялық тексеру жұмыстарының тізімі.

Хабарландыру

Ауыл шаруашылық малдарын бірдейлендіру жұмысы малды  сырғалау, 
веб-порталға енгізу жоспарға сәйкес жыл бойы мемлекеттік қордан тегін, 
ақысыз жүргізіледі. Жылқы малынан басқасы.

Ескерпе: Ірі қара және ұсақ малдардың төлдері туғаннан 7 (жеті) күн 
өткеннен кейін сырғаланады.

С.ЖУМАБЕКОВ,
«Жетісу облысының ветеринария басқармасы»  ММ«Ветеринариялық

 пункттері бар Алакөл ауданының ветеринариялық станциясы» 
ШЖҚ МКК-ны директоры.

№ 
р/с

Аурудың түрі Егілетін мал түрі Егілу 
уақыты

Қамтылу 
пайызы %

1 Құтырма  
(Бешенство)

Етқоректі (Иттер) I -ші тоқсан 5

2 Аусыл (Ящур) Ірі қара ,ұсақ мал I -II – III-IV 
тоқсан

100

3 Пастереллез Төрт түлік мал I -II – III- 
тоқсан

22

4 Сібір жарасы Төрт түлік мал I-II – III  
тоқсан

100

5 Эхинококкоз Етқоректі (Иттер) I-II – III-IV 
тоқсан

100

6 Оспа (Шешек) ұсақ мал қойлар III-тоқсан 100

7 Қарасан(Эмкар) 
4 жасқа дейінгі 
малдар

Ірі қара I -II –III 
тоқсан

100

8 Туберкулез Ірі қара,түйе, 
шошқа

I--II тоқсан 100

9 Нодулярный 
дерматит

Ірі қара I- II- IV- тоқ-
сан

100

10 Биенің 
сальмонеллезді іш 
тастауы

Жылқы IV тоқсан 8

11 Жылқының 
сақауына қарсы

Жылқы III-тоқсан 100

№ 
р/с

Аурудың түрі Тексерілетін  
мал түрі

уақыты Қамтылу 
пайызы %

1 Сарып ауруына Ірі қара,ұсақ мал I-II – III-IV 
тоқсан

100 %

Шошқа,Түйе II – III- 
тоқсан

1,0 %

2024 жылы   29 ақпанда   

ҚР Президентінің 2022 

жылғы 3 наурыздағы №826 

Жарлығы негізінде  Жайпақ 

ауылдық  округінің   әкімі 

М.Амангелдиновтың   тұрғын-

дармен  тұрақты   кездесуі  

өтеді.

Өтетін орны мен уақыты: 

Жайпақ ауылы, М.Төлебаев 

атындағы орта мектеп, сағат 

10:00.

Құрметті  Жайпақ   
ауылының  

тұрғындары!

Құрметті Буратаева Айнұр 
Терлікбайқызы! 

Сізді еңбегіңіз еленіп, 
құрметті демалысқа шыққан 
қуанышты күніңізбен шын 
жүректен құттықтаймыз. Өзіңізге 
әріптестеріңіздің ізгі көңілінен 
шыққан ақ  тілектерін жолдаймыз.

Еткен еңбегіңіз бен төккен 
теріңіз аз емес.  Алакөл 
аудандық «Ұлттық сараптама 
орталығында» үздіксіз жасаған 40 
жылдық қызметіңізде ұжымыңыз 
сізді білікті де білгір, тәжірибелі 
де озық ойлы, сыйлы да беделді 
маман ретінде құрмет тұтады. 
Еңбегіңіздің зейнетін көріп, 
немере-шөберенің ортасында аяулы әже деген атты иеленіп жүре 
беріңіз. Сізге ұзақ өмір, зор денсаулық, баянды бақыт тілейміз. 
Құрметті демалысыңыздың 100 жасқа дейін жалғасуын бұйырсын.

Құрметпен: Алакөл аудандық «ҰСО» ұжымы.

Перзентханада дүниеге келген- 
нен кейін 12 сағат ішінде 
вирусты гепатит В ауруына, 3-4 
күн ішінде туберкулезге қарсы 
екпе салынады. Одан әрі 2, 3, 
4 айлығында, 1 жасында, 18 
айында және 6 жасында, 16 
жас және әр 10 жыл сайын екпе 
салынып отырады. 

Біздің елімізде халыққа 
Ұлттық егу күнтізбесіне сәйкес 
және профилактикалық алдын 
алу мақсатында жұқпалы 
аурулардың 21 түріне қарсы егу 
ақысыз  жүргізіледі.  Қандай    да 
бір инфекция бас көтерсе, сол 
ауру тіркелген ошақта шұғыл 
түрде қарым-қатынаста болған 
адамдарға екпе жүргізіледі. Сон-
дықтан біз өздері мен балалары 
үшін ешбір себепсіз екпеден 
бас тартқан тұрғындардың 
ойлануына назар саламыз. 
Екпелер – бұл жұқпалы аурулар-
дан сақтанудың жалғыз сенімді 
жолы. 

С.ШАМАНОВА,
Алакөл аудандық 

санитариялық- 
эпидемиологиялық бақылау 
басқарма басшысының м.а. 


